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Es una pintura que reduce la transmisión de calor desde 
el foco hacia el interior, presenta una disminución 
aproximadamente de hasta 40 grados con pinturas 
similares en opacidad y blancura porque acelera la rotura 
térmica de la superficie donde se aplica, reduciendo la 
temperatura interior hasta 10 grados para una  conseguir 
una mejor calidad ambiental para el animal.

Q+Bacless es una pintura plástica bactericida que evita el crecimiento y ofrece una protección incomparable 
contra microorganismos, bacterias y mohos tales como Legionella sp, Pseudomonas, Salmonella, Listeria 
monocytogenes,etc reduciendo el crecimiento de las mismas en un 99% en 24 horas (R>2 según JIS 7 2801), 
especialmente recomendada para las zonas interiores en granjas, cuadras,  almacenaje en zonas alimentarias y 
zonas críticas donde suelen proliferar todo tipo de microorganismos.
Q+Bacless utiliza como agente activo los iones de plata (Ag +), los cuales confieren a la película seca de pintura 
ya aplicada resistencia al crecimiento de bacterias y hongos. Elimina los olores asociados a la proliferación 
bacteriana y permite habitar los espacios inmediatamente tras su aplicación. Alto contenido en resinas vinílicas 
y libre de compuestos orgánicos volátiles. Contiene una sal orgánica de Cinc para reforzar su efecto antihongos 
y resistente a la fricción por limpieza . Usar Q+Bacless superlavable para limpiezas extremas.

-Diluir al 10% y agitar antes de usar.
-En caso de aplicar sobre superficies ya pintadas,
 eliminar previamente aquellas que presenten una mala 
 adherencia o desconchados.
- En zonas exteriores no aplicar si se prevé lluvia 
 durante las dos horas posteriores a la aplicación, ni   
 con temperaturas inferiores a 5°C. con temperaturas inferiores a 5°C.
-No se recomienda lavar las paredes hasta 
 transcurridos 24 días (secado al tacto 1h).

Aplicado con Q+Bacless Superlavable

Trabajos realizados en las instalaciones de Garcia Crosanto en Villanueva de Alcolea

Aplicado con Q+Bacless Seda Instrucciones

DESCUENTO ESPECIAL PARA ASOCIADOS DEL 10%
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MANIFESTACIÓ// Concentració per a exigir “més fets i menys paraules”

Més de 300 llauradors i ramaders es van concentrar davant la 
Conselleria d’Agricultura

Més de 300 llauradors i ramaders de les principals organit-
zacions agràries de la Comunitat Valenciana, la Unió Llau-

radora i Ramadera i la Asociación Valenciana de Agricultores 
(AVA-ASAJA), a les que es va unir posteriorment en última ins-
tància CCPV-COAG, es van concentrar davant les portes de la 
Conselleria d’Agricultura a València per a exigir una gestió més 
àgil i eficaç “perquè aquest primer any de legislatura de l’equip 
de Conselleria dirigit per Vox, s’ha basat en bones paraules, 
però amb pocs fets i realitats”. / Redacció

camp valenciàACTUALITAT

Els llauradors i ramaders, procedents de les tres províncies 
de la Comunitat Valenciana, es van concentrar davant les ins-
tal·lacions de la Conselleria d’Agricultura, on es va realitzar el 
llançament simbòlic de més de 1.000 bitllets amb la figura del 
conseller José Luis Aguirre, per a reclamar la publicació i con-
cessió de nombroses ajudes pendents, algunes d’elles fins i 
tot amb dotació pressupostària des de fa temps. El secretari 
general de LA UNIÓ, Carles Peris; el president de AVA-ASAJA, 
Cristóbal Aguado, i el secretari general de CCPV-COAG, Luis 
Fernando García, van registrar després en la Conselleria la 
taula reivindicativa, davant l’absència del conseller que es tro-
bava a Alacant. Les organitzacions agràries consideren que la 
Conselleria d’Agricultura és en aquests moments un organisme 
“ineficaç, ineficient i irrellevant en el conjunt de la Generalitat” 
i advoquen per un “major suport i una millor gestió perquè el 
sector agrari i el món rural de la Comunitat Valenciana reque-
reixen unes polítiques i un recolzament econòmic que li faça 
eixir de la crisi a la major part de cultius i sectors ramaders”.

Reclamen així mesures urgents per a mitigar els efectes de la 
sequera i l’establiment d’una línia d’ajudes per a compensar la 
pèrdua de rendiments en els sectors més afectats com la vinya, 
raïm de taula, olivar, fruita seca, fruites d’os, cereal, ramaderia 
extensiva i apicultura; així com per a les entitats de reg per l’aug-
ment del cost energètic. En el cas de la vinya i l’olivar, de gran 
importància en la Comunitat Valenciana, els seus productors a 
més han sigut exclosos de totes les línies d’ajudes malgrat patir 
també conseqüències negatives com la guerra a Ucraïna. Els 
productors de cireres continuen esperant la convocatòria de les 
ajudes promeses fa ja un any. Els de llima i cebes necessiten 
ajudes excepcionals per a pal·liar les greus pèrdues de mercat 

patides en aquesta campanya. Els productors de cítrics, en un 
context de retrocés del consum en les llars, s’han quedat sense 
campanya de promoció en retirar-se la partida pressupostària 
establida per l’anterior Govern del Botànic.

Quant als sectors ramaders, els productors de boví segueixen 
sense ajudes, tal com sí han establit altres comunitats autòno-
mes, malgrat la mort de caps de bestiar per la malaltia de la 
EHE. Els ramaders en extensiu d’algunes zones més afectades 
per la sequera necessiten un mecanisme per a disposar de 
manera gratuïta d’aigua i alimentació per al bestiar. Els apicul-
tors demanden una línia d’ajudes per a compensar les pèrdues 
per atacs o mesures de control de la Vespa velutina i l’Abelle-
rol, per la competència deslleial de les importacions, així com 
també mesures definitives per a acabar amb la ‘pinyolà’. Sobre 
les cremes agrícoles, les dues organitzacions demanen una 
revisió de la normativa amb l’obertura d’un període excepci-
onal, amb garanties de seguretat, per a gestionar les restes 
agrícoles existents actualment en les parcel·les. De la fauna 
silvestre, amb una sobrepoblació descontrolada, reclamen 
accions efectives i la publicació d’una línia d’ajudes, ja dotada 
en els pressupostos, per a compensar els danys que les dife-
rents espècies estan provocant en les explotacions agràries.

Altres assumptes que reivindiquen són la posada en marxa 
per la Generalitat d’inspeccions d’ofici contra els operadors 
comercials i les cadenes de distribució per abusos i contractes 
amb preus per davall dels costos mitjans de producció, així 
com una intensificació de les inspeccions sobre l’etiquetatge 
de l’arròs i la mel. També desitgen un impuls de la Llei d’Es-
tructures Agràries de la Comunitat Valenciana o la reducció 
de la burocràcia en tots els tràmits relacionats amb l’activitat 
agrària, entre altres coses. 
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camp valenciàACTUALITAT

Propostes de LA UNIÓ

Sequera

-  Mesures urgents per mitigar els efectes de la sequera i esta-
bliment d’una línia d’ajudes per compensar la pèrdua de ren-
diments en els sectors afectats:

•  Vinya, raïm de taula, olivar, fruits secs, fruites d’os, cereal, 
ramaderia extensiva i apicultura.

• Entitats de reg per l’augment del cost energètic.

Agricultura

-  Olivar i vinya: Implementar una ajuda excepcional per a les 
explotacions d’olivar i vinya de secà, ja que estos productors 
han estat exclosos de les línies d’ajudes tot i patir conseqüèn-
cies negatives com la guerra a Ucraïna.

- Cirera: Publicar la convocàtoria d’ajudes promeses fa un any.
-  Cítrics: Recuperar la partida pressupostària d’un milió d’euros 

per a la promoció dels cítrics valencians.
-  Llimes i cebes: Establiment d’ajudes excepcionals per les 

greus pèrdues de mercat patides esta campanya.

Ramaderia

- Boví: Establir una línia d’ajudes per als afectats per l’EHE.
-  Ramaderia extensiva: Impulsar mecanisme per abastir gratu-

ïtament aigua i alimentació per al ramat.
-  Apicultura: Establir una línia d’ajudes per compensar les pèr-

dues per atacs o mesures de control de la Vespa velutina i 
l’Abellerol, així com per la competència deslleial de les impor-
tacions de la Xina i Ucraïna.

-  Cunícola: Incorporar en l’ajuda sectorial de minimis a les 
explotacions amb REGA posterior a l’1 de gener de 2016.

Cremes agrícoles

- Revisar la normativa per a la gestió de cremes agrícoles.
-  Obrir un període excepcional, amb garanties de seguretat, 

per a gestionar les restes agrícoles existents actualment en 
les parcel·les.

Fauna salvatge

- Iniciar accions efectives per reduir població de fauna silvestre.
-  Publicar la línia d’ajudes que pressupostàriament està dotada 

per compensar els danys que la fauna silvestre provoca en les 
explotacions agràries.

Altres

-  Posar en marxa inspeccions d’ofici contra els operadors 
comercials i les cadenes de distribució per abusos comer-
cials i contractes amb preus davall dels costos mitjans de 
producció.

-  Intensificar les inspeccions sobre l’etiquetatge de l’arròs i la mel.
- Impulsar la Llei d’Estructures Agràries de la Comunitat.
-  Reducció de la burocràcia en tots els tràmits relacionats amb 

l’activitat agrària.
-  Posar en marxa mesures per acabar amb el problema de la 

‘pinyolà’.  

Distribuidor Ofi cial:

-  VENTA Y REPARACIÓN DE BOMBAS 
DE AGUAS LIMPIAS Y RESIDUALES

-  INSTALACIONES HIDRÁULICAS, ELÉCTRICAS 
Y EQUIPACION DE POZOS

-  INSTALACIÓN Y MANTENIMIENTO 
DE CENTROS DE TRANSFORMACIÓN

-  BOMBEO SOLAR, TELECONTROL, 
CALDERERÍA Y AFOROS

-  SISTEMAS DE FILTRADO Y TRATAMIENTO 
DE AGUA

C/ Senyera, 9  Polígono Industrial del Mediterráneo   
46560 MASSALFASSAR (Valencia)     

Tel. 96 140 08 66/61       
www.citi-sa.com · administracion@citi-sa.com

Servicio de Guardia para averías urgentes: 

96 140 08 66

Vore vídeos en:
https://bit.ly/3RTxPDL

https://bit.ly/4brwFX7
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camp valenciàENTREVISTA AMB...

Cofrudeca és una gran cooperativa situada a Bèlgida 
(Vall d’Albaida), especialitzada en els cultius ecològics. 
Aprofitem una visita per les seues instal·lacions per a 
entrevistar en CAMP VALENCIÀ a Julia Soler, la seua 
presidenta, que no porta molt de temps al càrrec.

Des de quan estàs com a presidenta de Cofrudeca?
Vaig entrar el 31 de març de l’any passat, fa un any i algun mes. 
Sí, jo porte a Cofrudeca fa ara quinze anys. Vaig entrar en el 
2009 en el departament tècnic i vaig estar allí durant 10 anys. 
Els últims quatre vaig anar al departament Comercial i després 
he tornat al departament tècnic.

Quina és la teua experiència en este any que portes al 
capdavant?
R.- Encara n’hi han coses que van eixint noves dia a dia. I en 
les campanyes veus que no n’hi han dos igual mai. Sempre 
n’hi ha alguna cosa que canvia i vas sobre la marxa, aprenent.

Si algú no coneix Cofrudeca, què li diries que és?
Cofrudeca és una cooperativa agroalimentària que comença 
en l’any 1984. Agrupava a 10 pobles de la contornada i Bèlgi-
da, que és on estem, i els nostres principals cultius són les fru-
tes d’os, albercoc, bresquilla, nectarina, paraguaïo, pruna, i a 
banda tota classe de cítrics, caqui i Magrana. Eixe és el paquet 
bàsic. I el que ens diferencia de la resta de cooperatives és que 
aproximadament el 70% de la nostra producció és ecològica.

Quan hem fet un recorregut un poc per les instal·lacions 
i quan vens a una zona que sempre ha sigut predominant 
de fruita d’os, penses que tota la producció va a ser d’ai-
xò, però es veu que heu diversificat molt...
Hem diversificat prou perquè ens hem donat compte que el 
llaurador que es dedica professionalment és una manera de 
que vaja recibint compensació econòmica durant tot l’any. Si 
tu fas només fruita d’os, cobres una volta a l’any. I si fas fruita 
d’os, fas caqui, fas cítric,... vas d’alguna manera repartint els 
teus ingresos durant l’any i sempre és més còmode per al llau-
rador. A banda de que pot fer més feines ell i es pot organitzar 
millor la mà d’obra en el camp.

Has parlat abans de que el 70% de la vostra producció que 
teniu ací a la cooperativa és del sector ecològic. Sí. Sem-
pre ha sigut una cooperativa referent en el món ecològic...

Sí, de fet, som la primera cooperativa ecològica de la Comuni-
tat Valenciana. Vam començar venent producte ecològic abans 
de la reglamentació europea. Veníem a través d’un aval d’una 
associació de consumidors que es deia Vida Sana i per això, 
quan va eixir la normativa, ens vam apuntar al CAECV i som 
l’empresa número set del Comité d’Agricultura Ecològica de la 
Comunitat Valenciana.

Com veus el futur del sector ecològic? Quins problemes té?
Per a mí, el problema principal és el tema del consum. S’ha 
fomentat molt la producció, però necessitem que hi haja més 
consum de producte ecològic per a que hi haja un equilibri, 
perquè sinó part de la producció ecològica s’haurà d’acabar 
venent com a convencional.

Què demanaries a les administracions que feren?
Per supost, que s’incentivara el consum. Però s’incentivara el 
consum ja no només a nivell només d’escoles o d’hospitals, 
sinó a nivell de públic en general. Jo crec que és important.

Com veus el futur del cooperativisme agrari a la Comu-
nitat Valenciana?
Hem de tindre clar que la concentració de la producció és vital 
per a les explotacions de la Comunitat Valenciana. Som llaura-
dors xicotets. Si no ens ajuntem, no podem fer res. I el coope-
rativisme és la manera d’arribar millor als clients, agrupant la 
producció. Jo crec que és vital. Però tant a nivell de coopera-
tives de base com a nivell de cooperatives de segon grau, fa 
falta l’agrupació de la producció. És imprescindible.

Un llaurador, per exemple, que critique a les cooperati-
ves, què li diries tu? Quin consell li donaries a l’hora de 
canalitzar la seua producció?
Està clar que les cooperatives liquidem en base al que rebem. 
Nosaltres sempre estem batallant pel tema de la reducció de 
costos. És cosa que hem de tenir molt en compte per a que al 
llaurador li arribe la millor liquidació possible. El llaurador ha de 
saber que en una cooperativa sempre rebrà una liquidació i en 
un comerç privat no té eixa garantia. 

“El llaurador ha de saber que en una cooperativa sempre rebrà 
una liquidació i en un comerç privat no té eixa garantia”

Julia Soler, presidenta de Cofrudeca

Josep Sanchis / Albert Quiles

Vore entrevista completa: 
https://bit.ly/4eS3Nds
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Botvid-SENSOR, el proyecto para detectar de manera prematura 
y económica Botrytis Cinerea en vid

El objetivo de BotVid-SENSOR es desarrollar un sistema de 
diagnóstico portátil que pueda usarse en el campo por per-

sonal no especializado y que facilite la detección temprana, 
rutinaria y de bajo coste de Botrytis Cinerea, el hongo respon-
sable de una de las enfermedades fúngicas más dañinas y 
extendidas, la podredumbre gris, y de este modo disminuir los 
costes económicos asociados a la merma de producción y a la 
aplicación reiterada de tratamientos fitosanitarios preventivos. 
Se trata de un proyecto con el respaldo económico de IVA-
CE+i y financiación de la Unión Europea en el que participan, 
además de LA UNIO, I2SysBio (Instituto mixto entre el CSIC y 
la UV), Instituto Agroforestal Mediterráneo (UPV) y ValGenetics 
S.L. / José Castro. Responsable de proyectos de LA UNIÓ. Agente 

de Innovación

Para llevar a cabo el sistema de diagnóstico, en primer lugar 
ha sido necesario desarrollar y validar métodos de inoculación 
de Botrytis Cinerea en plántulas de vid y racimos de uva, tarea 
que ha sido realizada con éxito y liderada por el Instituto Agro-
forestal Mediterráneo. Se ha conseguido disponer del tejido 
infectado por Botrytis Cinerea necesario para el desarrollo y la 
optimización del dispositivo de diagnóstico.

Este material infectado en condiciones controladas se utilizó 
para la puesta a punto de un sensor basado en el uso de 
RNAs, los cuales son marcadores prematuros de la infección 
de Botrytis Cinerea. El objetivo es que el sensor, basado en la 
fluídica en papel, permita detectar el hongo de forma sencilla 
en hojas y/o racimos procedentes de plantas infectadas. Esta 
fase está siendo liderada por los investigadores del I2SysBio, 
con la colaboración de todo el consorcio.

En el proyecto se incluye además un estudio sobre la inciden-
cia de la infección por Botrytis Cinerea en distintas comarcas 
de la Comunitat Valenciana. Durante la campaña pasada no 
se detectó la presencia del hongo en las principales regio-
nes, probablemente debido a la falta de lluvias, ya que para el 
desarrollo de estas enfermedades la presencia de humedad 
en las plantas es esencial. Durante la campaña de 2024, en los 
meses de mayo y junio, se han analizado 33 muestras reco-
gidas de hojas y uva. Los resultados preliminares indican una 
posible mayor infección durante este año, que se puede ver 
agravada por las últimas lluvias.

camp valenciàELS PROJECTES DE LA UNIÓ

Una vez el sensor está puesto a punto, el siguiente paso es 
comprobar que es apto. Para ello, ValGenetics, como labo-
ratorio privado de fitopatología, lidera junto con La UNIO la 
fase de desarrollo de varios prototipos para que el usuario final 
pueda obtener el extracto vegetal necesario para el sensor. 
Estos prototipos serán testados el próximo mes en una jorna-
da con viticultores. En desarrollo también está la información 
comercial que acompañará al producto (envoltorio, instruccio-
nes, etc.).

La siguiente fase está liderada por La UNIO con la colabo-
ración del resto del consorcio y en ella vamos a abordar el 
estudio de la escalabilidad y transferibilidad de la tecnología 
y metodología desarrollada tanto a otros patógenos, como el 
oídio y el mildiu, como a otros cultivos, por ejemplo, al tomate.

Este proyecto es un ejemplo de la colaboración entre los distin-
tos actores del sistema de innovación de la Comunitat Valen-
ciana, ya que en él participan investigadores, una empresa 
especializada en el sector y nuestra organización. Todo esto 
crea un entorno de trabajo idóneo para desarrollar tecnologías 
útiles para el sector vitivinícola valenciano y para la sociedad 
en su conjunto.  
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INSECTICIDA / ACARICIDA 

Poseidon®

Insecticida-Acaricida 
para el control de 

Ácaros y Mosca Blanca. 
Uso autorizado  

en todos los cítricos. 
Óptima decisión.

210x297mm

www.kenogard.es
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camp valenciàLES PROPOSTES DE 

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de producción 
de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

2.a. Aumentar las inversiones en la infraestructura rural, la 
investigación agrícola y los servicios de extensión, el desarro-
llo tecnológico.

11.a. Apoyar los vínculos económicos, sociales y ambientales 
positivos entre las zonas urbanas, periurbanas y rurales.

16.7. Garantizar la adopción en todos los niveles de decisio-
nes inclusivas, participativas y representativas que respondan 
a las necesidades.

15.4.  Velar por la conservación de los ecosistemas montaño-
sos, incluida su diversidad biológica.

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo Sostenible

LA UNIÓ propone a la Conselleria de Agricultura que apruebe una 
línea presupuestaria que compense a las personas agricultores 
afectadas por la pérdida de ingresos provocados por la presencia 
en sus explotaciones de cítricos y/o caquis del trips de cuarentena 
Scirtothrips aurantii faure.

Este logro ayudará a las personas profesionales a tener mayor ren-
tabilidad y competitividad, así como estabilidad de ingresos.

LA UNIÓ propone implantar las ayudas económicas para cubrir no 
solo los daños inmediatos producidos por la Enfermedad Hemo-
rrágica Epizoótica (EHE), sino también las consecuencias a largo 
plazo en el ganado.

Ayuda a las personas profesionales en lograr rentabilidad y compe-
titividad, procesos contractuales y clúster competitivo.

LA UNIÓ propone que la Conselleria de Agricultura desarrolle na 
aplicación informática para dispositivos móviles que integre los ser-
vicios de riego y fertirrigación ya disponibles en la web del IVIA para 
facilitar el acceso y manejo de estas herramientas esenciales a los 
profesionales de la agricultura.

Ayuda a las personas profesionales en lograr rentabilidad y com-
petitividad.

LA UNIÓ propone que las administraciones públicas potencien 
la apuesta por las DO e IGP vitivinícolas valencianas mediante la 
aportación de más recursos económicos al sector.

Trata de ayudar a las personas profesionales a lograr rentabilidad 
y competitividad.

LA UNIÓ propone que, para la entrada en vigor de la factura elec-
trónica, se establezca un plazo único de al menos 24 meses desde 
la publicación del reglamento de la ley de implementación. Este 
plazo se aplicaría a todos los empresarios y profesionales, sin 
importar el volumen de sus operaciones, con el fin de evitar distor-
siones en el correcto funcionamiento.

Ayuda a las personas profesionales en lograr rentabilidad y com-
petitividad, así como en sus obligaciones legales.

LA UNIÓ propone que se amplie de 24 a 96 horas el plazo para la 
aplicación en el suelo mediante enterramiento del estiércol, con la 
intención de dotar de más flexibilidad a los agricultores y permitir 
una mejor sincronización con las necesidades de los cultivos

Ayuda a las personas profesionales: Estabilidad ingresos y mayor 
rentabilidad y competitividad    

Activación inmediata de los planes de 
contingencia ante la constatación de plagas 
y/o enfermedades de cuarentena

Implementación de un Plan Integral para la 
Lucha contra la Enfermedad Hemorrágica 
Epizoótica (EHE)

Creación de APP para el manejo del riego y 
fertirrigación

Potenciación de las DO e IGP Vitivinícolas

Impulso de sistemas de comunicación con la 
administración

Ampliación del plazo para el enterramiento 
del estiércol

Abre el QR y síguenos en nuestras redes para descubrir 
día a día las propuestas en las que estamos trabajando:

linktr.ee/uniollauradora 
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   Respetuoso con la fauna auxiliar.
   Sin riesgos de resistencia.
   Más resistente a condiciones extremas 
   de humedad y temperatura que otros hongos entomopatógenos.
   Mayor micosis. 
   Plazo de seguridad de 4 h.

Insecticida para 
el control biológico

Metarhizium
brunneum Ma 43
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camp valenciàELS ÈXITS DE  

LA UNIÓ logra que el Ministerio de Agricultura financie el ase-
soramiento digital y la formación para aquellos agricultores y 
ganaderos que quieran aplicar de forma voluntaria el cuaderno 
digital de explotación.

Este logro ayudará a las personas profesionales a obtener 
estabilidad en sus ingresos, rentabilidad, competitividad.

LA UNIÓ logra retrasar hasta el año 2026 la obligación de 
adoptar el plan de abonado, según lo establecido en Real 
decreto 1051/2022 de nutrición de suelos.

Este logro permitirá a las personas profesionales más rentabi-
lidad y competitividad.

LA UNIÓ consigue la modificación del pliego de condiciones 
de la Denominación de Origen Protegida “Xufa de València” 
para la ampliación de la zona protegida a las localidades de 
Rafelbunyol, Sagunt, la Pobla de Farnals, el Puig de Santa 
Maria y Massamagrell.

Esta consecución servirá para alcanzar mayor rentabilidad y 
competitividad.

LA UNIÓ logra que se flexibilicen los requisitos relacionados 
con la aplicación de estiércoles en zonas donde no sea factible 
aplicarlos mediante medios mejorados.

Este logro ayudará a tener mayor rentabilidad y competitividad, 
así como estabilidad en los ingresos.

LA UNIÓ logra que se amplíe un año la obligación de la iden-
tificación electrónica para los bovinos, prevista inicialmente 
para los animales nacidos a partir del 30 de junio de 2024, de 
manera que pasa a aplicarse a los nacidos a partit del 30 de 
junio de 2025.

Este logro ayudará a tener mayor rentabilidad y competitividad.

Ayudas para el fomento de la formación 
en competencias del cuaderno digital

Retrasar la obligación de adoptar un 
plan de abonado

Ampliación de la zona protegida 
amparada en el CRDOP Xufa de València Flexibilización de los requisitos de 

aplicación de estiércoles

Ampliación a 2025 de la obligación de 
indentificación electrónica en bovino

2.4. Asegurar la sostenibilidad de los sistemas de produc-
ción de alimentos y aplicar prácticas agrícolas resilientes.

15.4.  Velar por la conservación de los ecosistemas monta-
ñosos, incluida su diversidad biológica.

11.a. Apoyar los vínculos económicos, sociales y ambienta-
les positivos entre las zonas urbanas, periurbanas y rurales 

Objetivos de Desarrollo Sostenible

Objetivos de Desarrollo SostenibleObjetivos de Desarrollo Sostenible

Abre el QR y síguenos en nuestras redes sociales para 
descubrir día a día nuestros logros: 

linktr.ee/uniollauradora 
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NATURALEZA// El objetivo es mitigar el cambio climático y los efectos de los desastres naturales

El Consejo de la UE da luz verde a la Ley de restauración de la 
naturaleza

En sesión del 17 de junio, el Consejo de la UE adoptó for-
malmente el Reglamento sobre la restauración de la natu-

raleza. Esta ley tiene como objetivo implementar medidas para 
restaurar al menos el 20% de las áreas terrestres y marinas 
de la UE para 2030, y todos los ecosistemas que necesiten 
restauración para 2050. / Joanma Mesado

camp valenciàACTUALITAT

Establece objetivos específicos y vinculantes legalmente, así 
como obligaciones para la restauración de la naturaleza en 
cada uno de los ecosistemas enumerados –desde ecosiste-
mas terrestres hasta marinos, de agua dulce y urbanos-.

El reglamento tiene como objetivo mitigar el cambio climáti-
co y los efectos de los desastres naturales. Ayudará, según 
el Consejo, a la UE a cumplir sus compromisos ambientales 
internacionales y a restaurar la naturaleza europea, a pesar que 
no pide lo mismo de los países que exportan sus productos 
agrarios a la Unión Europea, aspecto que critica LA UNIÓ.

Restauración de ecosistemas terrestres y marinos

Según el Consejo, estas nuevas reglas ayudarán a restaurar 
los ecosistemas degradados en los hábitats terrestres y mari-
nos de los estados miembros, a alcanzar los objetivos genera-
les de la UE sobre mitigación y adaptación al cambio climático, 
y a mejorar la seguridad alimentaria.

El reglamento requiere que los estados miembros establezcan 
e implementen medidas para restaurar al menos el 20% de las 
áreas terrestres y marinas de la UE para 2030.

El reglamento cubre una variedad de ecosistemas terrestres, 
costeros y de agua dulce, bosques, agrícolas y urbanos, inclu-
yendo humedales, pastizales, bosques, ríos y lagos, así como 
ecosistemas marinos, incluyendo pastos marinos y lechos de 
esponjas y corales.

Hasta 2030, los estados miembros priorizarán los sitios Natura 
2000 al implementar las medidas de restauración.

En los hábitats considerados en mal estado, según se enume-
ra en el reglamento, los estados miembros deberán adoptar 
medidas para restaurar:

- al menos el 30% para 2030

- al menos el 60% para 2040

- al menos el 90% para 2050

Esfuerzos para evitar el deterioro

Los estados miembros deberán realizar esfuerzos para preve-
nir el deterioro significativo de las áreas que:

-  hayan alcanzado un buen estado gracias a la restaura-
ción

-  alberguen los hábitats terrestres y marinos enumerados 
en el reglamento

Protección de los polinizadores

En las últimas décadas, la abundancia y diversidad de los 
insectos polinizadores silvestres en Europa ha disminuido 

drásticamente. Para abordar esto, el reglamento introduce 
requisitos específicos para medidas que reviertan el declive 
de las poblaciones de polinizadores a más tardar para 2030.

Medidas específicas por ecosistema

El reglamento establece requisitos específicos para diferentes 
tipos de ecosistemas, incluyendo tierras agrícolas, bosques y 
ecosistemas urbanos.

Los estados miembros implementarán medidas destinadas a 
mejorar dos de estos tres indicadores: la población de mari-
posas de pastizales, el stock de carbono orgánico en suelos 
minerales de tierras de cultivo y la proporción de tierras agríco-
las con características paisajísticas de alta diversidad. Aumen-
tar la población de aves forestales y asegurar que no haya una 
pérdida neta de espacios verdes urbanos y cobertura de copas 
de árboles hasta finales de 2030 son también medidas clave 
de esta nueva ley.

Los estados miembros implementarán medidas para restaurar 
turberas drenadas y ayudar a plantar al menos tres mil millo-
nes de árboles adicionales para 2030 a nivel de la UE. Para 
convertir al menos 25.000 km de ríos en ríos de flujo libre para 
2030, los estados miembros tomarán medidas para eliminar 
las barreras artificiales a la conectividad de las aguas super-
ficiales.

Planes nacionales de restauración

Bajo las nuevas reglas, los estados miembros deben planificar 
con anticipación y presentar planes nacionales de restaura-
ción a la Comisión, mostrando cómo cumplirán con los objeti-
vos. También deben monitorear e informar sobre su progreso, 
basándose en indicadores de biodiversidad a nivel de la UE.

Próximos pasos

El reglamento publicado en el Diario Oficial de la UE se aplicará 
directamente en todos los estados miembros. Para 2033, la 
Comisión revisará la aplicación del reglamento y su impacto en 
los sectores agrícola, pesquero y forestal, así como sus efectos 
socioeconómicos más amplios. 
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Tels: (+34) 961 75 10 01
ml@manezylozano.com

MAÑEZ Y LOZANO SL
manezylozano.com

Polígono Industrial Norte s/nº
46230 Alginet, Valencia

Pasión, experiencia, compromiso e innovación

SIEMPRE UN PASO POR DELANTE
por esto, somos líderes en el sector

Evita la absorción de parásitos 
y bacterias presentes en las 

hojas del suelo y resto de poda 

Expulsa el aire en forma de 
tirabuzón, tratamiento más 
profundos y homo géneos 

Sistema sistromatic que 
planifica, gestiona, 

optimiza y evalúa los 
tratamientos

 

BOMBA 
REDUCTORA

MANDO ELÉCTRICO 
SISTRONIC

EQUIPOS DE 
SISTEMA TWISTER

REJILLA 
ANTIHOJAS

Evita averías y 
reduce el consumo 

de gasoi 

 
  

20 años líderes en matriculaciones,
cifras avaladas por el Ministerio de 

Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente
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PAC// La iniciativa da respuesta a las 43 medidas comprometidas

El MAPA inicia el Real Decreto para flexibilizar la PAC y la 
voluntariedad de las fotos georreferenciadas

El Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación ha dado ini-
cio al trámite de elaboración del proyecto de real decreto que 

busca simplificar y flexibilizar la aplicación de la Política Agraria 
Común (PAC). Esta iniciativa responde a las 43 medidas com-
prometidas por el Gobierno con la Unión de Uniones para abor-
dar las preocupaciones de agricultores y ganaderos. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

El nuevo decreto modificará varios reales decretos clave, inclu-
yendo el de derechos de ayuda básica a la renta para la sos-
tenibilidad. Esto permitirá revisar las condiciones de acceso a 
la asignación de derechos a la reserva nacional y el acceso al 
pago complementario a los jóvenes agricultores, especialmen-
te cuando el beneficiario es una persona jurídica.

Voluntariedad de las fotos georrefenciadas

Uno de los cambios más significativos es la introducción de la 
voluntariedad en el uso de fotos georreferenciadas en el real 
decreto sobre gestión y control de la PAC. Si el agricultor opta 
por no aportar estas fotos, la administración retirará la solicitud 
para las superficies afectadas sin penalización o enviará un 
inspector a campo. Además, se revisarán diversos aspectos 
de los controles en ambos pilares de la PAC: ayudas directas, 
intervenciones sectoriales y desarrollo rural.

El proyecto también modifica el real decreto de las intervencio-
nes de pagos directos y requisitos comunes del PEPAC y la 
solicitud única, con el objetivo de hacer más accesibles y apli-
cables los ecorregímenes en la mayor superficie agraria posible. 
Entre las mejoras, se incluyen la disminución del porcentaje sin 
segar en la práctica de islas de biodiversidad y la flexibilización 

de la siega sostenible. También se eliminan restricciones como 
el porcentaje máximo de barbecho y se reduce el porcentaje 
exigido de leguminosas en zonas áridas. Adicionalmente, se han 
introducido cambios para facilitar la adopción de prácticas en 
superficies de secano. Ahora, se permitirá el establecimiento de 
cubiertas en calles alternas sin necesidad de un periodo mínimo 
durante el cual la cubierta debe estar viva sobre el terreno.

El proyecto revisa, además, los requisitos comunes de las 
ayudas acopladas y realiza ajustes financieros basados en la 
experiencia adquirida durante la campaña 2023.

Estas modificaciones, resultado de propuestas en el Plan 
Estratégico de la PAC (PEPAC), han sido negociadas con la 
Comisión Europea en un diálogo informal y analizadas por el 
Comité de Seguimiento del PEPAC en su reunión del pasa-
do 21 de junio. Aunque se espera la aprobación formal del 
PEPAC por parte de la Comisión en agosto, se ha adelantado 
el procedimiento para acelerar la tramitación y garantizar que 
la normativa esté publicada en otoño, proporcionando mayor 
seguridad jurídica para la próxima campaña agrícola.

Este nuevo real decreto complementa la modificación del 
decreto sobre condicionalidad de la PAC, ya publicada en el 
Boletín Oficial del Estado el pasado 19 de junio. 

ENVEJECIMIENTO// Preocupa la continuidad de la profesión

LA UNIÓ destaca que más del 74% de los agricultores de la 
Comunitat Valenciana tiene más de 55 años

LA UNIÓ destaca que más del 74% de los agricultores y 
ganaderos de la Comunitat Valenciana es mayor de 55 

años y el 50% de ellos tiene más de 65 años, lo que deja 
un panorama preocupante en la continuidad de la profesión, 
esencial además para la subsistencia alimentaria. / Redacción

La organización muestra su inquietud por un campo valen-
ciano en constante envejecimiento y pide políticas que 
fomenten la incorporación de jóvenes y el relevo genera-
cional. Destaca además que sólo el 8% tiene menos de 40 
años. Además, se observa una tendencia de los agricultores 
mayores de concentrarse en explotaciones más pequeñas 
y de menos dimensión económica, puesto que su peso se 
reduce en términos de superficie (27%) y es la mitad en 
términos económicos (20%), a diferencia de lo que ocurre 
cuando una explotación es dirigida por un agricultor joven o 
de edad intermedia.

LA UNIÓ cree que todo esto hace pensar en las trabas de 
la incorporación, con unas ayudas que no funcionan en la 
actualidad. Asimismo, pide que estas políticas se modifi-

quen y se hagan de verdad para quienes las reciben ya que 
no es posible que los jóvenes tengan que esperar 3 años 
para cobrarlas, con una capacidad financiera que no les per-
mite hacer más que malabares. En este sentido, pide que se 
den en dos fases: un 50% a la resolución del expediente y 
otro 50% tras la justificación de la inversión. Igualmente insis-
te en el papel que juega la Comunitat Valenciana, pudiendo 
emprender las reformas que considera oportuno para hacer 
más justas estas ayudas.

Con respecto a la PAC, insiste en la importancia de que vaya 
dirigida a los agricultores activos evitando que se diluya en 
quien no lo necesita para su renta, es decir, todos aquellos 
que demuestran que más del 25% de sus ingresos proceden 
de la actividad agraria. En este sentido, LA UNIÓ también 
propone que las personas profesionales menores de 40 
años recién incorporadas en la Comunitat Valenciana reci-
ban, como mínimo, el importe medio estatal de ayuda de 
pagos directos de la PAC. 

Más allá de las ayudas, el negocio se encuentra en un 80% 
en el mercado, por lo que LA UNIÓ insta a la Administración 
a volver a hacer el campo rentable. 
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Elige la solución que 
mejor encaja

Programas RinskorTM active: la mejor estrategia para 
solucionar problemas complejos de malas hierbas

¡Consigue los mejores resultados adaptando los programas de control a 
tus necesidades!

Los programas de control de Corteva Agriscience, basados en la nueva 
tecnología de Rinskor™ active, ofrecen soluciones adaptadas a la 
problemática de cada parcela. La estrategia de aplicación basada en 
esta innovadora tecnología mejora la rentabilidad de tu cultivo de forma 
más efi ciente y sostenible.

Diferentes modos de acción que se refuerzan y complementan.

Mejor gestión de las resistencias.

Mayor efi cacia y espectro de acción.

La solución más completa ante problemas complejos.

Visítenos en: corteva.es  I  @cortevaES
Esta información puede no estar actualizada. Con el fi n de evitar riesgos para las personas o el 
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®, TM, SM Son marcas comerciales o de servicio de Corteva Agriscience y de sus compañías filiales.      
©2024 Corteva AgriscienceTM.
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CAECV// Cap a un futur més sostenible

30 anys de CAECV, de certificació pública de l’agricultura 
ecològica valenciana

L’agricultura ecològica no és només una pràctica agrícola, és 
una declaració de principis. En adoptar mètodes que respec-

ten el medi ambient i rebutgen els químics sintètics, els agricul-
tors ecològics es comprometen amb un futur més sostenible. No 
obstant això, perquè els seus productes siguen reconeguts com 
a ecològics, han d’obtenir una certificació que valide les seues 
pràctiques. Ací és on sorgeix la gran pregunta: és millor optar 
per una certificadora pública o una privada? / Ricard Ballester

camp valenciàACTUALITAT

Les certificadores públiques són entitats dependents de les 
administracions autonòmiques que ofereixen un segell de 
garantia oficial. Aquest reconeixement pot obrir portes a subven-
cions i suports institucionals, a més d’oferir una major confiança 
entre els consumidors que busquen productes autènticament 
ecològics. La uniformitat i coherència en els estàndards del 
Reglament (UE) 2018/848 assegura que tots els productes cer-
tificats compleixen amb les normatives europees, la qual cosa és 
essencial per a mantenir la integritat del mercat ecològic.

No obstant això, les certificadores públiques poden ser menys 
flexibles i més lentes en els seus processos a causa de la buro-
cràcia inherent a les administracions. Això pot ser un inconve-
nient per als llauradors que necessiten una resposta ràpida 
o que busquen una relació més personalitzada amb la seua 
certificadora. No és el cas de la Comunitat Valenciana, on la 
seua certificació pública porta treballant 30 anys i adaptant-se 
a les necessitats de cada temps.

D’altra banda, les certificadores privades ofereixen serveis 
que poden ser més adaptats a les necessitats específiques 
de cada agricultor. La seua capacitat per a innovar i aplicar 
ràpidament nous estàndards pot ser un avantatge significatiu 
en un mercat en constant evolució. A més, la relació directa 
amb la certificadora pot facilitar un procés més àgil i una comu-
nicació més efectiva.

No obstant això, optar per una certificadora privada sol implicar 
un cost més elevat, i la varietat en els criteris de certificació pot 
generar confusió entre els consumidors. A més, pot haver-hi 
desconfiança per part de certs mercats en algunes certifica-
dores privades pels escàndols esdevinguts en relació amb la 
tolerància que tenen aquestes certificadores privades i que no 
han beneficiat el sector.

La decisió entre una certificadora pública o privada dependrà 
de les prioritats i circumstàncies de cada agricultor. Si es valora 

el reconeixement oficial i la confiança en una certificació ava-
lada per uns estàndards de qualitat elevats, una certificadora 
pública pot ser l’elecció adequada. D’altra banda, si es prefe-
reix una relació més pròxima i serveis personalitzats, i s’està 
disposat a invertir més, una certificadora privada podria ser la 
millor opció.

En última instància, l’elecció de la certificadora ha d’alinear-se 
amb la filosofia i els objectius de l’agricultor ecològic. Indepen-
dentment de l’elecció, l’important és mantenir el compromís 
amb la producció ecològica i la sostenibilitat del planeta. A la 
Comunitat Valenciana no es pot optar per la certificació priva-
da, ja que les competències en certificació són exclusives del 
CAECV, que acaba de celebrar els 30 anys de la seua consti-
tució i que des d’aleshores ve prestant un extraordinari servei 
de control, certificació, representació i defensa dels productes 
ecològics, la investigació i la promoció respecte als mateixos, 
i on LA UNIÓ ha estat una de les entitats claus en aconseguir 
situar al CAECV en un referent a nivell estatal i europeu. Ara 
forma part del seu Ple d’Òrgan de Gestió amb els vocals Jesús 
Sanchis, José Antonio Rico i Domingo García.

Durant aquests 30 anys cal fer menció a dos dels seus presi-
dents més destacats i coneguts del sector ecològic valencià, 
Carles García i José Antonio Rico, agricultors que formen part 
de LA UNIÓ i en la història del CAECV ja que durant les seues 
respectives etapes al capdavant del Comité van saber donar 
un gran impuls a la certificació pública, a l’entitat del CAECV i 
a la producció ecològica. Enhorabona al CAECV i a totes les 
persones que han fet possible la certificació pública durant 
estos 30 anys. 
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AYUDAS// Únicamente se contemplan medidas de prevención, no de compensación

LA UNIÓ denuncia que la Conselleria de Agricultura no prevé 
compensar los daños por fauna cinegética después de anunciarlo

LA UNIÓ Llauradora i Ramadera denuncia el cambio de opi-
nión de la Conselleria de Agricultura a la hora de dar ayu-

das para paliar los daños causados por la fauna cinegética 
en las explotaciones agrarias de la Comunitat Valenciana, ya 
que ahora prevé únicamente medidas de prevención en lugar 
de compensación, tal y como había anunciado en reiteradas 
ocasiones. / Redacción

camp valenciàACTUALITAT

El viernes 21 de junio se publicó un Anuncio de consulta públi-
ca previa sobre el proyecto de orden de la Conselleria de Agri-
cultura, Ganadería y Pesca, por la que se establecen las bases 
reguladoras para la concesión de ayudas al establecimiento de 
medidas preventivas en explotaciones agrarias con el fin de 
paliar los daños causados por la fauna cinegética en el ámbito 
de la Comunitat Valenciana.

En este proyecto se indica que las ayudas serán destinadas a 
las explotaciones agrarias, únicamente para prevenir los daños 
causados por la fauna cinegética, mediante el establecimiento 
de barreras que impidan su acceso a las mismas y, en con-
secuencia, daños en los cultivos o transmisión de enferme-
dades en las especies pecuarias. Básicamente, las ayudas 
serán para poner vallas, que en muchos sitios de la Comunitat 
Valenciana es una práctica que no se puede hacer de forma 
generalizada en todos los terrenos donde existen daños. Se ha 
empleado sobre todo ya contra los conejos en algunas zonas 
con no demasiado éxito y por tanto se han mostrado ineficaces 
para atajar la plaga.

LA UNIÓ considera que este proyecto de ayudas no cumple 
con la filosofía de las ayudas que la Conselleria de Agricul-
tura propuso en su día y aprobó Les Corts. En este sentido, 
la línea presupuestaria S1531 es para establecer ayudas para 
paliar los daños en las explotaciones agrarias causadas por 
especies cinegéticas y dotada, eso sí, con un importe ridículo 
de 250.000 euros, mientras en una comunidad vecina como 
Cataluña el presupuesto será de 6,3 millones de euros.

La Conselleria de Agricultura emitió, así mismo, una nota de 
prensa el pasado 4 de agosto de 2023 en la que el conseller 
Jose Luis Aguirre anunció una línea de destinada a los agri-
cultores cuyas explotaciones se hayan visto dañadas por la 
acción de la fauna salvaje. En ningún caso anunció ayudas 
para establecer medidas preventivas y sí ayudas a los afecta-
dos que, en estos momentos, es lo que precisa el sector.

Además, allí, mencionó tanto a la fauna cinegética (jabalíes, 
corzos y conejos) como a la fauna no cinegética (flamencos), 
pero finalmente esta última especie no ha sido recogida ni en 

los presupuestos ni se ha incluido en el proyecto de orden de 
ayudas.

Finalmente, anunció también el conseller Aguirre que la Con-
selleria iba a trabajar conjuntamente en la búsqueda de solu-
ciones, en colaboración con la Federación Valenciana de 
Municipios y Provincias y las organizaciones afectadas, para 
estudiar estos problemas y poder revertir la situación, circuns-
tancia que no se ha dado porque no se ha reunido con las 
organizaciones agrarias, al menos con LA UNIÓ.

La Conselleria de Agricultura reconoce explícitamente en el pro-
yecto de consulta pública previa que las medidas aplicadas 
hasta el momento para luchar contra la fauna silvestre no son 
suficientes para frenar la expansión demográfica de diversas 
especies, ni la frecuencia y magnitud de sus impactos sobre las 
actividades humanas y el medio natural, y habla específicamen-
te del jabalí, corzo, arruí, cabra montés, muflón o conejo, que 
están incrementando su población y, por tanto, se amplían las 
áreas afectadas alcanzando niveles de riesgo real para las explo-
taciones agrarias. Pese a este reconocimiento, si no cambian 
las cosas los agricultores afectados en la Comunitat Valenciana 
no verán compensados los daños por la afección de la fauna y 
únicamente podrán acceder a ayudas para prevenir estos daños.

Según los datos de LA UNIÓ, las pérdidas originadas por los 
efectos de la fauna salvaje en el campo valenciano durante el 
pasado año fueron superiores a los 45 millones de euros y este 
año pueden ser todavía mayores, por lo que hay que compen-
sar los daños a los agricultores afectados.

La competencia de caza y fauna es de la Conselleria de Medio 
Ambiente, pero la de establecer compensación de daños a las 
personas afectadas compete a la de Agricultura.

Otras de las propuestas de LA UNIÓ para minimizar los efectos 
de la fauna salvaje en las explotaciones agrarias de la Comu-
nitat Valenciana pasan porque todas las administraciones que 
tengan competencias implanten un régimen sancionador para 
las personas titulares de fincas abandonadas que causen 
daños a cultivos colindantes. La Ley de Estructuras Agrarias 
ya lo contempla tanto en su artículo 16, o en el 11 y siguientes 
sobre suelo agrario infrautilizado, así como las infracciones en 
el artículo 106. 

Vore vídeo en: 
https://bit.ly/4csC4OV
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LA UNIÓ cuantifica las pérdidas de la sequía para los 
productores de cultivos de secano en 73 millones de euros

Un estudio elaborado por LA UNIÓ Llauradora, coincidiendo 
con el Día Mundial de Lucha contra la Desertificación y la 

Sequía, estima que la incidencia de la sequía persistente en los 
cultivos de secano de las diferentes comarcas de la Comunitat 
Valenciana causa ya en esta campaña unas pérdidas de alrede-
dor de 73 millones de euros a los productores de la Comunitat 
Valenciana. Las lluvias de las últimas semanas simplemente han 
sido un respiro, pero los daños y pérdidas en muchos casos 
son ya irreversibles y necesitan compensación por parte de las 
Administraciones para las personas afectadas. / Redacción

Más de la mitad (51%) de las hectáreas de suelo cultivadas 
en territorio valenciano son de secano. Olivar, almendro, uva 
de vinificación y cereales, localizados fundamentalmente en las 
comarcas del interior, con 264.098 has son los más represen-
tativos y suponen el 93% del total cultivado en secano. Tam-
bién hay pérdidas todavía por cuantificar en otro cultivo como 
la cereza y en sectores ganaderos en extensivo ante la falta de 
pasto y agua.

En la provincia de Valencia, con el 55% del total de daños, las 
pérdidas son de 38,9 millones de euros. En la de Alicante, con 
el 29% de los daños, las pérdidas ascienden a 22 millones. Por 
su parte, en la de Castellón las pérdidas son de 11,5 millones de 
euros y el 16% del total de los daños. En cuanto a las comarcas 
más afectadas por estos daños se sitúa Utiel-Requena con el 
34%, seguida del Vinalopó Medio con el 7%, Alto Vinalopó con el 
6,7%, La Serranía con el 5,7% y la Plana Alta con el 4,9%.

El cultivo con mayores pérdidas es el almendro, con 29,6 millones 
de euros y el 42% de los daños, le sigue la uva de vinificación con 
24,2 millones de euros y el 34% de daños, el olivar con 13,5 millo-
nes y el 19% de los daños, los cereales con 3,5 millones y el 5% 
del global de los daños y la uva de mesa de la Marina Alta con 1,6 
millones de euros. El estudio de LA UNIÓ contempla únicamente 
las pérdidas económicas directas y solo de esta campaña 2024-
2025, sin tener en cuenta las de las próximas ni la muerte del 
arbolado o las pérdidas indirectas de mano de obra, almazaras 
o bodegas, logística, etc.

En el almendro, para calcular los daños se refleja que la reduc-
ción de cosecha de esta campaña por la meteorología adversa 
respecto de una normal será de un 62% aproximadamente. En 
el olivar el descenso puede ser del 78%, en el cereal de más 
del 91% y en la uva de mesa Moscatel de la Marina Alta de más 
del 90%. En este último caso, LA UNIÓ Llauradora dice que han 
perdido más de 1,5 millones de kilogramos y muchas cepas 
morirán secas también. Según los cálculos de LA UNIÓ, hay 
unas 300 hectáreas afectadas por la falta de lluvias en el culti-
vo de uva de mesa en secano de la Marina Alta. Las pérdidas 
corresponden a los gastos de producción ya realizados durante 
esta campaña y a la ausencia de ingresos por no tener cosecha 
tras haberla producido y que se va a quedar sin comercializar. 
Por si no fuera poco, la fauna salvaje también afecta a este 
cultivo con notables daños en la zona demarcada por la uva de 
mesa de la Marina. Aparte de remitir un escrito a la Conselleria 
de Agricultura con la solicitud de estas ayudas, también presen-
tará propuestas de mociones en los Ayuntamientos afectados 
para reclamar la implementación de medidas excepcionales 
para los productores de uva de mesa de la Marina Alta.  El 
cultivo de la uva de mesa es de gran importancia para la comar-
ca de la Marina Alta. Su desaparición progresiva supondría un 
grave perjuicio, no ya solo desde el punto de vista económico 
con la pérdida además de numerosos puestos de trabajo, sino 
también social y culturalmente, pues buena parte de las loca-
lidades de la zona realizan jornadas monográficas en torno al 

camp valenciàESPECIAL SEQUÍA

cultivo y la pérdida de campos cultivados provocaría también 
un daño muy grande también para el paisaje.

Productores de cereal y ganaderos en extensivo

Los productores de cereal de la Comunitat Valenciana se 
enfrentan por tercer año consecutivo a la falta de cosecha por 
la ausencia de precipitaciones durante el periodo de crecimien-
to vegetativo y para los ganaderos con objeto de ayudarles a 
sufragar los gastos derivados de los sobrecostes para alimen-
tación animal y la merma de pastos.

Las personas productoras de cereales llevan tres años sin 
apenas producción por la persistente sequía que provoca un 
impacto negativo en su renta. La falta de precipitaciones y la 
sequedad acumulada han reducido la superficie sembrada este 
año. El descenso de superficie sembrada se sitúa en alrededor 
del 50% sobre lo que es habitual en otras campañas. Estas 
condiciones climáticas han impedido la germinación del cereal 
y se calcula que sólo haya germinado entre el 5 y el 10% de la 
superficie sembrada.

Con únicamente la mitad de la superficie habitual sembrada 
este año, los productores valencianos han asumido un coste 
aproximado de casi 4 millones de euros sin ningún aprovecha-
miento, aumentando las pérdidas de renta y el endeudamiento 
en un sector crucial para el mantenimiento de las zonas inte-
riores de secano. Por lo tanto, LA UNIÓ ha vuelto a pedir a 
la Conselleria de Agricultura que habilite ayudas extraordina-
rias directas de 4 millones de euros para cubrir los costes ya 
asumidos por las personas productoras valencianas de cereal. 
Además, solicita que esta situación de falta de germinación sea 
tenida en cuenta en la PAC 2024, tanto para las personas pro-
ductoras de cereales como para las ganaderas, considerando 
que las circunstancias climatológicas pueden afectar sus soli-
citudes de ayuda. Cabe recordar que LA UNIÓ ya remitió en 
enero a la Conselleria de Agricultura un escrito ante esa pre-
visión de alerta para los productores de cereal que ahora se 
confirma con la realidad que se observaba en campo con una 
falta evidente de nascencia.

Ayudas ganaderos en extensivo

LA UNIÓ también ha pedido -ya lo había solicitado en febrero- a 
la Conselleria de Agricultura que establezca ayudas y medidas 
paliativas por la grave situación que afecta a la ganadería en 
extensivo de ovino-caprino y vacuno en extensivo.

La falta de lluvias y temperaturas anormalmente elevadas han 
generado un déficit de agua en las balsas que sirven de abre-
vaderos para los animales y que debe ser compensado con 
cisternas de agua en las explotaciones ganaderas afectadas. 
Esta circunstancia supone un coste de producción añadido al 
existente al que tiene que hacer frente el ganadero. En paralelo, 
esta situación de altas temperaturas y ausencia generalizada 
de lluvias ha provocado que no haya suficientes pastos para la 
alimentación animal, que representa también un incremento de 
costes de producción en los ganaderos afectados al tener que 
adquirir piensos o forrajes como alternativa alimentaria para la 
manada. Ambos hechos significan una pérdida de competitivi-
dad por un aumento de costes originados por efectos ajenos a 
la voluntad del ganadero y no cubiertos por el sistema público 
de seguros agrarios.

Aparte de una ayuda económica para los ganaderos con el 
objetivo de sufragar los costes adicionales de alimentación ani-
mal, LA UNIÓ pide llevar cisternas de agua a las zonas afecta-
das, que se incentive y se dé prioridad a la alimentación animal 
en la retirada de frutas y hortalizas de las OPFH, facilitando el 
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transporte a las explotaciones ganaderas; así como estable-
cer un sistema, siempre que meteorológicamente sea factible, 
de recogida y distribución en las ganaderías afectadas de la 
paja procedente de la siega del arroz de las zonas producto-
ras valencianas, con la correspondiente compensación a los 
arroceros.

LA UNIÓ reitera por tanto la necesidad de establecer ayudas 
extraordinarias para los productores de la Comunitat Valencia-
na de todos estos cultivos de secano. En diversas ocasiones 
ha solicitado a la Conselleria de Agricultura que establez-
ca con carácter de urgencia una ayuda excepcional y direc-
ta a las explotaciones agrícolas de olivar, uva de vinificación, 
almendros, cereales de secano y uva de mesa de la Comunitat 
Valenciana. Sin embargo, desde Conselleria no ha habido una 
respuesta positiva a ninguna de estas demandas.

Mociones en ayuntamientos

LA UNIÓ propuso precisamente, a través de mociones en 
Ayuntamientos, la implementación de medidas excepcionales 
a las ya aprobadas para establecer ayudas directas que miti-
guen las consecuencias económicas negativas del conflicto 
en Ucrania y de las condiciones climáticas adversas como es 
el caso de la sequía. En este sentido, instaba a que se solici-
te al Consell de la Generalitat que se establezca de manera 
urgente una línea de ayudas excepcionales para las explota-
ciones agrarias de uva de vinificación, olivar, frutos secos de 
secano y cereal, que compensen la reducción de ingresos y 
el incremento de costes productivos resultantes del conflicto 
en Ucrania y la sequía.

También se reclamaba apoyo económico para los ganaderos 
con objeto de cubrir los costes adicionales de alimentación del 
ganado y la contratación de cisternas de agua, así como garan-
tizar la disponibilidad de cisternas de agua para abastecer al 
ganado en las zonas afectadas. Otra de las propuestas de LA 
UNIÓ pasa por priorizar y facilitar el transporte de frutas y hor-
talizas retiradas de las OPFH para la alimentación animal en las 
explotaciones ganaderas.

La organización agraria convocó también una protesta el pasa-
do 21 de junio precisamente ante la manifiesta insensibilidad y 
desatención por parte de la Generalitat Valenciana a los proble-
mas que aquejan a los agricultores y ganaderos de la Comuni-
tat, uno de los cuales entre otros es el de la falta de respuesta 
a la afección de la sequía en el campo.

El campo es un polvorín: con sequía y encima  
sin poder quemar

LA UNIÓ ha elaborado un estudio donde demuestra que en 
bastantes días de la prohibición de quemas agrícolas en la 
Comunitat Valenciana se hubiera podido realizar esta prácti-
ca de acuerdo con los propios avisos diarios por peligro de 
incendios de Preemergencias de la Generalitat. La prohibición 
de quemas agrícolas a menos de 500 metros de terrenos fores-
tales se hizo efectiva con una resolución de la Dirección de 
Prevención de Incendios Forestales de la Conselleria de Justi-
cia el pasado 15 de abril y se extiende hasta el 15 de octubre, 
cuando lo habitual hasta la fecha es que el periodo en que el 
sector ya tenía asumido que no se podía quemar era desde el 
1 de junio hasta el 15 de octubre. Mientras el periodo habitual 
que el sector no podía quemar era de 136 días, con la prohi-
bición de este año ha sido al final de 183 días, 47 días más de 
prohibición. Estos días, además, han coincidido con la época 
donde se efectúan las podas y se generan más restos agrícolas 
que, mayoritariamente, se trituran para incorporarlos al suelo o 
sirven de cubierta vegetal inerte. Sin embargo, hay otros lugares 
donde por dificultades de acceso a las parcelas, imposibilidad 
de entrar maquinaria en campo o circunstancias de las prácti-
cas de cultivo no se puede triturar. Allí, la presencia de restos 
de poda puede suponer un polvorín para incendios durante el 
verano y más ahora que ya se han secado, una madriguera 
para plagas como por ejemplo el conejo, que provoca daños 

en los cultivos y para facilitar los trabajos en la parcela estos 
restos se pueden acumular en los límites de esta o barrancos, 
incrementando todavía más el peligro de incendios.

La Comunitat está dividida en 7 zonas de Preemergencias: 1N 
Castellón norte interior, 1S Castellón sur interior, 2 Castellón 
litoral, 3 Valencia interior, 4 Valencia litoral, 5 Alicante norte y 
Valencia sur y 6 Alicante sur. Y existen tres niveles de riesgo: 1 
Bajo/medio, 2 Alto y 3 Extremo. Con estas premisas, durante 
los 47 de prohibición, se hubiera podido quemar porque no 
había riesgo de incendio los siguientes días según el estudio 
de LA UNIÓ:

-  Zona 1N: 21 días, el 45% de los días, por ejemplo, en el 
Alt Maestrat

-  Zona 1S: 27 días, el 57% de los días, por ejemplo, en el 
Alto Palancia

-  Zona 2: 32 días, el 68% de los días, por ejemplo, en el 
Baix Maestrat y Plana Alta y Baixa

-  Zona 3: 18 días, el 38% de los días, por ejemplo, en 
Utiel-Requena o Ribera Alta

-  Zona 4: 28 días, el 60% de los días, por ejemplo, en l’Hor-
ta Nord

-  Zona 5: 14 días, el 30% de los días, por ejemplo, en la Vall 
d’Albaida o Marina Alta y Baixa

-  Zona 6; 25 días, el 53% de los días, por ejemplo, en la 
Vega Baja

El sistema actual, como ha denunciado de forma reiterada LA 
UNIÓ, no es efectivo porque la prohibición ha sido total cuando, 
en función de las alertas por peligro de incendios que publica 
diariamente Preemergencias de la GVA o por la ausencia de 
estas alertas al no haber peligro, se hubiera podido quemar en 
muchas zonas y durante muchos días. LA UNIÓ considera que 
con estos días el sector agrario tenía tiempo suficiente para 
gestionar los restos agrícolas mediante la quema en aquellas 
parcelas donde no se puede triturar y no se ha permitido tal 
y como sí se hizo el año pasado con el anterior gobierno del 
Botànic, donde a pesar de las prohibiciones en la misma época 
se abrieron periodos para poder quemar y rebajar la distancia 
de prohibición a 100 metros.

Durante estos 47 días de prohibición añadida, la Generalitat, 
a través de la Conselleria de Justicia, no ha hecho caso a dos 
peticiones de LA UNIÓ, una para rebajar la prohibición en situa-
ción de ausencia de alerta por incendio a 100 metros de zona 
forestal y otra para una reunión conjunta entre las Consellerias 
de Agricultura y Justicia y el sector para buscar vías de colabo-
ración y gestión de estos restos agrícolas antes del 1 de junio. 
Ambas Consellerias están en manos de Vox, quien en la oposi-
ción criticaba duramente la prohibición de quemas del Gobier-
no anterior. Carles Peris, secretario general de LA UNIÓ, indica 
que “el período de autorización de quemas agrícolas debe 
adaptarse a la realidad agrícola de cada año y zona según las 
necesidades de las localidades y sobre todo a circunstancias 
meteorológicas. Este Gobierno PP-Vox que denunciaba tanto 
las limitaciones y prohibiciones del anterior es ahora mucho 
más restrictivo e insensible con las quemas que el anterior y sin 
plantear o apostar por alternativas viables”. 

Vore vídeos en:
https://bit.ly/4bvAz1c

https://bit.ly/3zvGqpO
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Enfoque y hoja de ruta de la Unión Europea en materia de 
reducción de emisiones y Agricultura de Carbono

camp valenciàACTUALITAT

La Agricultura de Carbono y la Reducción de Emisiones 
en Europa: Estrategias y Normativas Claves

La Unión Europea ha trazado una hoja de ruta para la reduc-
ción de emisiones de gases de efecto invernadero (GEI) en 
el sector agrario, donde se integra la Agricultura de Carbono 
como una herramienta para alcanzar sus metas climáticas. A 
continuación, se profundiza en las estrategias y marcos nor-
mativos se han implementado, destacando cómo estas inicia-
tivas se enmarcan en compromisos globales y europeos para 
enfrentar el cambio climático.

Contexto Global: Compromisos Internacionales

La Agenda 2030 para el Desarrollo Sostenible, aprobada por la 
ONU en 2015, es un plan integral que establece 17 Objetivos 
de Desarrollo Sostenible (ODS). Estos incluyen la lucha contra 
el cambio climático y la protección del medio ambiente. En el 
mismo año, el Acuerdo de París se firmó como un tratado inter-
nacional donde los países se comprometieron con el objetivo 
de procurar que el incremento de la temperatura media global 
del planeta no supere los 1,5ºC y evitar que supere los 2ºC 
respecto a los niveles preindustriales.

Estrategias Europeas: El Pacto Verde Europeo.  
Objetivos y Políticas Clave

El Pacto Verde Europeo es la piedra angular de la estrategia 
climática de la UE, estableciendo el objetivo de alcanzar la 
neutralidad climática para 2050. Dentro de este marco, se 
desarrollaron varias políticas y estrategias importantes:

El paquete “Objetivo 55”: Busca reducir las emisiones netas de 
carbono en al menos un 55% para 2030 en comparación con 
los niveles de 1990.

Reglamento sobre el Uso de la Tierra, el Cambio de Uso de 
la Tierra y la Silvicultura (UTCUTS): Establece un compromiso 
para aumentar las absorciones de carbono en estos sectores.

Legislación Europea sobre el Clima: Convierte en obligación 
jurídica el objetivo de neutralidad climática para 2050, estable-
ciendo una reducción del 55% en las emisiones de GEI para 
2030.

Estrategia de la UE sobre la Biodiversidad 2030: Su objetivo 
es restaurar la biodiversidad de Europa para 2030, con objeti-
vos de protección y restauración de los ecosistemas ricos en 
carbono.

Estrategia “De la Granja a la Mesa”: Busca transformar el siste-
ma alimentario europeo para hacerlo justo, saludable y soste-
nible, promoviendo la Agricultura de Carbono como una nueva 
fuente de ingresos para los agricultores y una herramienta para 
descarbonizar la cadena alimentaria.

Estrategia de la UE para la Protección del Suelo 2030: Estable-
ce medidas para la protección y uso sostenible de los suelos, 
incluyendo metas a medio (2030) y largo plazo (2050).

Agricultura de Carbono: Un Pilar Fundamental

Iniciativas y Desarrollos

En diciembre de 2021, durante la COP21, se lanzó la Iniciativa 
“4 por 1000”, que promueve un aumento anual del 0,4% en el 
carbono orgánico del suelo. Esta iniciativa destaca la impor-

tancia de la Agricultura de Carbono para mejorar la fertilidad 
del suelo y contribuir a los objetivos climáticos del Acuerdo 
de París.

En el contexto del Pacto Verde Europeo, la Estrategia “De la 
Granja a la Mesa” promueve la captura de carbono en suelos 
agrícolas. Esta estrategia incluye el desarrollo de un marco 
regulatorio para la Agricultura de Carbono, con objetivos jurí-
dicamente vinculantes y la movilización de financiación pública 
y privada.

Propuesta de Reglamento sobre Certificación  
de la Eliminación de Carbono

En diciembre de 2022, la Comisión presentó la Propuesta de 
Reglamento sobre “Certificación de la eliminación de carbono: 
normas de la UE”. Después de un período de negociaciones, 
en febrero de 2024, el Parlamento Europeo y el Consejo logra-
ron un acuerdo institucional sobre el primer marco voluntario a 
nivel de la UE para la certificación de absorciones de carbono 
de alta calidad. 

Este marco de certificación fomentará tecnologías innovadoras 
para la absorción y la captura de carbono en suelos agrícolas, 
contribuyendo a los objetivos climáticos, ambientales y de con-
taminación cero de la UE. Este nuevo marco ayudará a la UE 
a alcanzar la neutralidad climática certificando las absorciones 
de carbono y la captura de carbono en suelos agrícolas para 
garantizar que sean transparentes y fiables, evitando el “lavado 
verde” y creando nuevas oportunidades de negocio. El Regla-
mento establece normas de certificación para la captura de 
carbono en suelos agrícolas, como la restauración de bosques 
y suelos y la prevención de las emisiones de suelo, la rehumi-
dificación de turberas, un uso más eficiente de los fertilizantes 
y otras prácticas agrícolas innovadoras.
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camp valenciàACTUALITAT

El Reglamento acordado provisionalmente mejorará la capa-
cidad de la UE para cuantificar, supervisar y verificar la auten-
ticidad de todas estas formas de eliminación de carbono. Los 
criterios acordados asegurarán que las capturas de carbono 
se cuantifiquen correctamente; que el carbono se almacene 
durante un largo período, que se superen las prácticas actua-
les sin limitarse a premiar el estado actual y que se apoyen 
objetivos más amplios de sostenibilidad. Se creará un registro 
de la UE para crear un alto nivel de transparencia sobre las 
absorciones de carbono certificadas, que se llevará a cabo en 
un plazo de 4 años. 

Oportunidades económicas y beneficios ambientales

Las absorciones de carbono certificadas pueden constituir la 
base de nuevas oportunidades económicas y pueden mone-
tizarse a través de regímenes privados y ayudas al sector 
público, además de generar ventajas comerciales para los 
consumidores que buscan recompensar las prácticas res-
petuosas con el medio ambiente. La captura de carbono en 
suelos agrícolas creará nuevos modelos de negocio para los 
agricultores y silvicultores y se espera que genere beneficios 
significativos para la biodiversidad. 

Apoyo financiero

En cuanto al apoyo financiero a las tecnologías de elimina-
ción de carbono, el Reglamento desbloquea una financiación 
innovadora tanto privada como pública, incluyendo la financia-
ción de impacto o la ayuda pública basada en resultados, ya 
que los eliminadores de carbono y los agricultores pueden ser 

recompensados basándose en las eliminaciones certificadas 
y la reducción de emisiones.

La Comisión seguirá financiando la eliminación de carbono a 
través de diversos programas, como el Fondo de Innovación, 
la Política Agrícola Común, el Fondo de Desarrollo Regional, el 
programa LIFE y el programa Horizonte Europa.

Esta publicación ha sido realizada con el apoyo 
financiero del Ministerio de Derechos Sociales, 
Consumo y Agenda 2030.
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Innovaciones y desafíos en los seguros de ganado en España: 
plan 2024

Laura Palacios. Responsable Técnica de Seguros de LA UNIÓ

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

El sistema de seguros agrarios en España ha experimenta-
do un año récord en 2023, con un aumento significativo en la 
contratación y siniestralidad. En 2024, se introducen nuevas 
medidas y estrategias para abordar los retos del sector gana-
dero. Desde La Unió en este artículo pretendemos revisar la 
situación actual, las novedades en los seguros el impacto de 
las subvenciones y las acciones de comunicación que presen-
tó Agroseguro en sus jornadas del pasado 23 y 24 de mayo.

Situación del Seguro Agrario en España

El Año Récord de 2023

El 2023 se destacó por ser un año récord en la contratación de 
seguros agrarios, con un incremento del 16%, hasta los 1.011 
millones de recibo de prima. El apoyo público alcanzó los 508 
millones de euros, logrando así tanto las primas como el capi-
tal asegurado máximos históricos.

Algunos de los cultivos con mayor implantación del seguro son 
los Frutales con un 84%, Uva de Mesa con un 78%, Caqui con 
un 74%, Uva de Vino con un 56%, Cítricos con un 44%. En 
ganado destaca el seguro de Retirada y Destrucción de Ani-
males con un 90% de implantación.

Siniestralidad y Cobertura

La siniestralidad en 2023 alcanzó los 1.241 millones de euros, 
siendo uno de los años más difíciles debido a eventos como 
sequías, heladas y pedriscos. Se han gestionado 1.7 millones 
de siniestros con casi 3,5 millones de hectáreas siniestradas, 
lo que subraya la importancia y la eficacia del sistema de segu-
ros.

Perspectivas para 2024

Para el 2024, la contratación sigue una tendencia positiva. 
A abril de 2024, se han registrado incrementos en diversas 
líneas, destacando un aumento del 31% en seguros de hor-
talizas y del 25% en caqui. La satisfacción de los asegurados 
y la preocupación por la siniestralidad se ve reflejada en el 
aumento de la contratación.

Situación del Sector Ganadero en España

El sector ganadero ha visto variaciones significativas, espe-
cialmente en el vacuno de leche y carne. La contratación en la 
línea 401 de vacuno muestra un crecimiento continuo, reflejan-
do la confianza del sector en este tipo de seguros.

En el seguro de Vacuno Reproductor y Recría, en el año 2023 
alcanzó más de 1,6 millones de animales asegurados, con un 
total de más de 13.000 pólizas, siendo de las líneas con mayor 
implantación en los seguros de ganado, después del seguro 
de retirada y destrucción de animales muertos en las explota-
ciones.

Novedades en los Seguros de Ganado

Introducción de Nuevas Coberturas y gestión de siniestros

Vacuno de Reproducción y Producción:

•  Revisión de las garantías e indemnizaciones de las produc-
ciones lácteas en la garantía de "calidad de leche".

•  Actualizados los gastos veterinarios cubiertos en algunas 
garantías.

•  Ampliación de la cobertura de mamitis en vacuno de carne.

•  Cambio de las franquicias en las explotaciones cárnicas.

•  Modificación de la garantía "disminución de prolificidad"
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Financiado por la Entidad Estatal de Seguros 
Agrarios O.A (ENESA) Ministerio de Agricultura, 
Pesca y Alimentación

Fuente de los datos

Presentación Agroseguro: https://agroseguro.
es/wp-content/uploads/2024/05/Presentacion-
ganado-Valencia-plan-2024_24-05-24.pdf

Seguro de Retirada y Destrucción de Animales Muertos en las 
Explotaciones:

•  Revisión de los precios medios de referencia en pollos de 
engorde y porcino cebo industrial y actualización de las tasas.

•  Régimen de reproducción de porcino queda unificado en "Pro-
ducción de lechones" (anteriormente reproducción y recría). 

•  Las explotaciones que realicen la fase de transición deberán 
declarar también los animales de transición en el régimen de 
transición de lechones.

•  Ampliación de la hidrólisis a conejos y aves (hasta ahora sólo 
porcino)

•  Cambio de los avisos de siniestros en la Comunidad Valen-
ciana que es gestionado por Agroseguro desde el 1 de junio 
de 2024 a través de varios canales:

Aplicación móvil Agroseguro Clientes

Página web de Agroseguro

Buzón Automático de Voz: 910387448 - 692669444

Centro de Atención Telefónica: 910387438 - 692669300

Todas estas nuevas coberturas para 2024 incluyen proteccio-
nes mejoradas contra riesgos climáticos y enfermedades espe-
cíficas del ganado. Se han añadido medidas para asegurar una 
respuesta más rápida y eficaz ante siniestros, mejorando la 
satisfacción del asegurado.

Subvenciones y Apoyo Público

Las subvenciones de ENESA y las Comunidades Autónomas 
juegan un papel crucial en el apoyo a los ganaderos. Con un 
aumento en el presupuesto ordinario para 2024, se espera que 
más agricultores y ganaderos puedan acceder a seguros de 
calidad, minimizando las pérdidas por siniestros.

Conclusiones

El sector de seguros agrarios en España está en una fase de 
evolución y crecimiento, adaptándose a los retos climáticos 
y económicos actuales. Las innovaciones en coberturas y el 
apoyo gubernamental son esenciales para asegurar la sosteni-
bilidad y resiliencia del sector ganadero. Con un enfoque en la 
mejora continua de la calidad del servicio y la satisfacción del 
cliente, 2024 promete ser un año de consolidación y fortaleci-
miento para los seguros en España.
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COMERCIO LOCAL// Precio justo, productos locales y agricultura sostenible

Proyecto Compromiso Local para el fomento de sostenibilidad 
y mejora de los ingresos de los agricultores de LA UNIÓ

En un mundo cada vez más globalizado y afectado por el 
cambio climático, la agricultura local se enfrenta a nume-

rosos desafíos. Sin embargo, iniciativas como el proyecto 
Compromiso Local, llevado a cabo por Intermón Oxfam en 
colaboración con LA UNIÓ Llauradora i Ramadera y la Funda-
ción Llauradors Solidaris, están marcando la diferencia al apo-
yar a los pequeños productores y promover prácticas agrícolas 
sostenibles. / Ricard Ballester

camp valenciàACTUALITAT

Compromiso Local es una iniciativa que tiene como objetivo 
principal fortalecer la posición de los pequeños agricultores 
y ganaderos en el mercado ofreciendo un precio justo para 
la cosecha, promover el consumo de productos locales y de 
temporada, y fomentar prácticas agrícolas sostenibles. Este 
proyecto no solo busca mejorar las condiciones de vida de los 
productores, sino también contribuir a la conservación del medio 
ambiente y a la seguridad alimentaria. Los principales objetivos 
de este proyecto son los que se enumeran a continuación.

1.  Fomento del consumo local con la promoción de productos 
locales y de temporada para reducir la huella de carbono. 
Se busca conectar a los productores con los consumidores, 
facilitando el acceso a mercados justos.

2.  Apoyo a pequeños productores mediante la capacitación 
y recursos a los agricultores para mejorar sus prácticas y 
productividad. El proyecto ofrece talleres y formación en téc-
nicas agrícolas sostenibles y gestión empresarial.

3.  Sostenibilidad y medio ambiente con la implementación de 
prácticas agrícolas que respeten el medio ambiente, fomen-
ten la biodiversidad y conserven los recursos naturales. Esto 
incluye el uso de técnicas agroecológicas ya que los partici-
pantes están certificados en agricultura ecológica.

4.  Justicia social y económica, asegurando condiciones de tra-
bajo justas y equitativas para los productores. Se promueve 
el comercio justo y la equidad de género.

5.  Sensibilización y educación, aumentando la conciencia 
entre los consumidores sobre la importancia de apoyar a 
los agricultores locales y consumir de manera responsable 
y sostenible.

En referencia a las acciones que se realizan en el proyecto, 
esencialmente son las siguientes:

-  Formación y capacitación: desde la Fundación Llauradors 
Solidaris se organizan talleres y sesiones de formación para 
que tanto los agricultores, ganaderos como sus trabajadores 
adquieran conocimientos sobre prácticas sostenibles y mejo-
ren su productividad y gestión.

-  Promoción y comercialización: a través de diversas campa-
ñas y colaboraciones, se facilita el acceso a mercados justos 
para los productos locales, promoviendo su consumo entre 
los consumidores, tanto en el mercado nacional como en 
tiendas de comercio justo de Europa.

-  Alianzas y redes: fortalecer las redes de colaboración entre 
productores, consumidores, instituciones y ONG.

LA UNIÓ proporciona apoyo directo a sus agricultores que 
participan en el proyecto, facilitando la conexión entre produc-
tores y consumidores, y asegurando que las necesidades de 
los agricultores se tengan en cuenta en todas las etapas del 
proyecto y se garanticen unos precios medios mejores que el 
mercado.

La Fundación, entidad vinculada a LA UNIÓ, juega un papel 
importante en el proyecto, siendo su labor la implementación 
efectiva y el éxito del proyecto, especialmente en aspectos 
relacionados con el apoyo social y la formación de los peque-
ños productores.

Los consumidores son conscientes de su elección de compra 
y además aportan 20 céntimos extra por kilo de producto com-
prado. De este importe, 10 céntimos se destinan directamente 
al agricultor para incentivar el trabajo en prácticas de agricul-
tura sostenible en pequeñas explotaciones y 10 céntimos a la 
Fundación Llauradors Solidaris para apoyar sus actividades 
entorno a los agricultores participantes.

Esta campaña el proyecto ha comercializado más de 110.000 
kilos de cítricos y aguacates tanto en España como en Euro-
pa y ha producido unos ingresos a los agricultores ecológicos 
participantes superiores a los 90.000 euros. Las previsiones 
para la campaña próxima son que se introduzcan nuevos pro-
ductos como la granada y el pomelo para aumentar la oferta. 
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camp valenciàACTUALITAT

La UE y la innovación en Técnicas Genómicas

La Comisión Europea ha dado un paso significativo hacia la 
sostenibilidad agrícola al adoptar medidas que promueven 

el uso responsable de recursos naturales clave. En el centro 
de esta iniciativa se encuentra una propuesta de reglamen-
to que se enfoca en las plantas producidas mediante nuevas 
técnicas genómicas (NTG), como la mutagénesis dirigida y la 
cisgénesis. Estas técnicas avanzadas permiten el desarrollo 
de variedades vegetales que son más resistentes a condicio-
nes climáticas adversas, plagas y enfermedades, sin caer en la 
categoría de organismos genéticamente modificados (OGM), 
los cuales continúan regulados por la legislación existente de 
la Unión Europea. / Redacción

Las plantas obtenidas a través de las NTG ofrecen ventajas 
notables, incluyendo la reducción en el uso de fertilizantes y 
productos fitosanitarios, así como un incremento en el ren-
dimiento de los cultivos. Estas técnicas se destacan por su 
especificidad, precisión y rapidez, logrando resultados que 
antes solo eran posibles mediante métodos tradicionales de 
selección y cruce de semillas.

La propuesta legislativa de la Comisión Europea establece dos 
categorías claras para las plantas desarrolladas con NTG. La 
primera categoría incluye aquellas plantas que son compara-
bles a las obtenidas por métodos convencionales, mientras 
que la segunda abarca aquellas con modificaciones genéti-
cas más complejas. Cada categoría estará sujeta a diferentes 
requisitos para su comercialización, con el objetivo de fomen-
tar la transparencia y la sostenibilidad en el mercado. Entre 
las medidas propuestas se incluye el etiquetado adecuado de 
las semillas y un seguimiento detallado de las repercusiones 
económicas, medioambientales y sociales de estas técnicas.

En el ámbito de la sanidad vegetal, la edición genética, par-
ticularmente la tecnología CRISPR/Cas, ha demostrado ser 
una herramienta valiosa. Esta técnica permite modificar genes 
específicos para conferir resistencia a los cultivos frente a 

NTG// Un paso adelante hacia la sostenibilidad agrícola

infecciones causadas por fitopatógenos como bacterias, virus 
y hongos. La comunidad científica, reconociendo el potencial 
de estas técnicas, aboga por su autorización y regulación ade-
cuada, diferenciándolas de los OGM tradicionales.

El debate en torno a la nueva regulación sugiere el amanecer 
de una revolución transgénica, respaldada por argumentos 
renovados y evidencia científica. Sin embargo, la tenden-
cia hacia la agroecología como respuesta a la degradación 
ambiental sigue siendo una corriente influyente, aunque su 
impacto parece ser menor en comparación con el impulso de 
las NTG.

El principal conflicto radica en la coexistencia entre las NTG y 
la agroecología. Existe una preocupación creciente sobre si la 
manipulación genética es compatible con una transición eco-
lógica genuina, y se advierte sobre las posibles consecuencias 
negativas que podrían surgir.

En respuesta a estas preocupaciones, LA UNIÓ ha respal-
dado una medida del Parlamento Europeo que propone una 
prohibición integral de las patentes sobre vegetales obtenidos 
mediante NTG. Esta medida busca proteger los intereses de 
los agricultores y obtentores, garantizando su independencia 
y acceso a una diversidad de material vegetal para la repro-
ducción. Además, se espera que la prohibición de patentes 
fomente un entorno de innovación abierta y colaborativa, 
incentivando el intercambio de conocimientos y recursos.

Una estrategia clave de esta propuesta es la creación de un 
registro público de variedades vegetales obtenidas por NTG, 
que promoverá la transparencia y servirá como herramienta 
para los obtentores y agricultores. Además, se ha solicitado un 
informe detallado para junio de 2025 que evalúe el impacto de 
las patentes en el acceso a material vegetal diverso.

El Ministerio de Agricultura, Pesca y Alimentación, liderado por 
Luis Planas, ha mostrado un respaldo significativo a la imple-
mentación de las NTG en la producción agraria. Planas consi-
dera estas tecnologías como herramientas clave para mejorar 
los rendimientos y la calidad de las producciones, así como 
para combatir el cambio climático.

Finalmente, LA UNIÓ ha propuesto a la UE la creación de un 
marco regulatorio específico para las plantas desarrolladas 
con NTG, diferenciándolas de los OGM. Esta propuesta busca 
asegurar la transparencia en el etiquetado y evitar la monopo-
lización por grandes multinacionales, protegiendo así la biodi-
versidad y el desarrollo de variedades locales. A pesar de los 
esfuerzos por parte de algunos grupos, la propuesta legislativa 
de los NTG continúa avanzando en la Unión Europea. 
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ROBATORIS// Es fa necessari augmentar la vigilància en les zones rurals

LA UNIÓ denuncia ja els primers robatoris de collita de melons 
d’Alger sense iniciar-se encara la campanya de recol·lecció

LA UNIÓ Llauradora va denunciar a meitat de juny els primers 
robatoris ja en camp de la collita de melons d’Alger en la 

Comunitat Valenciana, quan encara ni tan sols s’havia genera-
litzat la campanya de recol·lecció. / Redacció

camp valenciàACTUALITAT

Aquests primers furts es van detectar a la comarca de la Ribera 
Alta. A Bernat Monzó, un llaurador jove de Carlet, li van furtar 
quasi 2.500 quilos de melons d’Alger d’un camp que posseeix 
en el terme municipal de Guadassuar fins i tot abans d’iniciar 
la campanya de recollida d’aquesta hortalissa.

Monzó mostra la seua frustració pel robatori i considera que és 
fruit de professionals. “Abans de començar amb la campanya 
em trobe ja que em lleven quasi 2.5000 quilos de melons d’Al-
ger i a més es nota que és obra d’autèntics professionals que 
sabien el que feien, perquè anaven preparats amb calaixos, 
les han tallades bé i a més s’han emportat les varietats més 
grosses i que millor preu tenen en el mercat”, assenyala.

La retallada d’efectius de vigilància, tant de forces de segu-
retat com la Guàrdia Civil, del Seprona o de les guarderies 
rurals o policies locals, provoquen majors facilitats per a come-
tre aquests actes delictius i que queden també impunes. En 
aquest sentit, LA UNIÓ sol·licita major vigilància en les zones 
rurals i una efectiva coordinació entre les diverses forces de 
seguretat de l’Estat, del Seprona i de les policies locals per a 
evitar que es cometen més robatoris.

Insisteix per tant l’organització en la necessitat d’incrementar 
els pressupostos destinats a la seguretat en l’àmbit rural, amb 
les mateixes obligacions que els habitants de les zones urba-
nes, però també amb els mateixos drets. Així, LA UNIÓ pro-

posa reforçar els mitjans de les Forces i Cossos de Seguretat 
de l’Estat, particularment els equips ROCA, per a augmentar 
la seguretat en el medi rural i combatre els robatoris en les 
explotacions agràries. L’organització demana majors recursos 
per als Equips ROCA perquè la xifra en 2022 era de 503 efec-
tius per a tota Espanya. “És preocupant que un servei com 
els Equips ROCA no augmente, mentre que la necessitat dels 
seus serveis no sols es manté, sinó que s’incrementa amb 
aquest repunt de robatoris”, consideren des de LA UNIÓ.

També insta a perseguir el comerç de mercaderia robada per-
què “és clar que si algú roba és perquè algú li ho compra com 
és el cas d’aquests 2.500 quilos de melons d’Alger. És impor-
tant la vigilància per a intimidar, però també el compliment de 
la justícia i la persecució dels canals de comercialització il·lícits. 
Per això insta a inspeccionar magatzems o fruiteries sospito-
ses de comercialitzar amb eixos productes robats”, assenyala 
LA UNIÓ. Una altra de les demandes de LA UNIÓ passa per 
facilitar i agilitzar la presentació de denúncies per part de les 
persones afectades, perquè en moltes ocasions desisteixen 
d’interposar-les davant les dificultats que troben. 

LA UNIÓ remarca que la província de València lidera els 
robatoris en explotacions agràries de tota Espanya

LA UNIÓ denuncia que la província de València és la que 
pateix més robatoris en explotacions agrícoles i ramaderes 

de tota Espanya amb un total de 918 coneguts (un 20% més), 
segons les dades del Ministeri de l’Interior de 2023 relatives a 
robatoris amb força, robatoris amb força en interior de vehicle, 
robatori amb violència o intimidació, furt i furt en interior de 
vehicle. / Redacció

LA UNIÓ explica que aquestes dades es refereixen, a més, a 
fets coneguts, per la qual cosa caldria tindre en compte que 
no tots els fets produïts han sigut denunciats, per a tindre una 
imatge fidedigna de la situació sobre els robatoris en el camp.

Després de realitzar una anàlisi detallada, l’organització agrària 
constata que el nombre de robatoris en la Comunitat Valenci-
ana torna a augmentar de nou en 2023 en un 14% respecte 
a l’any precedent. L’any passat es van conéixer un total de 
1.385 robatoris per 1.215 en 2022  en explotacions agràries 
de la Comunitat Valenciana (918 a València, 252 a Alacant i 
215 a Alacant). Són xifres que suposen quasi 4 robatoris al dia 
coneguts en la Comunitat Valenciana.

La Comunitat Valenciana és la tercera comunitat autònoma 
amb major nombre de robatoris en el sector agrari, després 
d’Andalusia que té 3.660 i Castella-la Manxa amb 1.507.

En la Comunitat Valenciana només es van esclarir en 2023 un 
total de 377 robatoris (264 a la província de València, 67 en la 
d’Alacant i 46 en la de Castelló). Suposa el 25% dels robatoris 
coneguts (29% a la província de València, 27% en la d’Alacant i 
21% en la de Castelló). Si comparem 2023 amb 2022, a la pro-
víncia de València han pujat un 51% els fets esclarits, mentre 
que en les d’Alacant i Castelló per contra s’han esclarit un 6 i 
un 13% menys, respectivament. LA UNIÓ destaca la baixa pro-
porció de fets esclarits, que al costat de la burocràcia a l’hora 
d’interposar la denúncia, descoratja a l’afectat, per la qual cosa 
es desdibuixa la situació real sobre la seguretat en el camp. 

Vore vídeo en: 
https://bit.ly/4cR26Lh
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PLAGUES// Situació actual i propostes de LA UNIÓ

Ja està declarada oficialment la presència del Trips Scirtothrips Ja està declarada oficialment la presència del Trips Scirtothrips 
aurantii al nostre territoriaurantii al nostre territori

El Scirtothrips aurantii Faure, originari del Sud-d’Àfrica, és 
una plaga de quarantena detectada per primera vegada al 

novembre de 2020 a la província de Huelva. Esta espècie és 
altament polífaga, afectant més de 70 espècies de plantes com 
cítrics, caquis, alvocats, maduixes i nabius. / Ferran Gregori

La declaració de plaga de quarantena té com a objectiu impedir 
la seua aparició (control a les fronteres) i, en cas que aparega, 
actuar ràpidament i amb eficàcia, determinar la seua distribu-
ció i combatre-la per erradicar-la i evitar la seua propagació.

El principal dany provocat per este trips és conseqüència 
directa de la seua alimentació, que redueix el valor comercial 
dels fruits. A diferència d’altres espècies de trips, l’Scirtothrips 
aurantii es localitza principalment en les fulles joves i fruits 
en formació. Tant en fulles com en fruits, es poden observar 
marques marrons corresponents als excrements del trips. Els 
adults i les larves s’alimenten de les cèl·lules epidèrmiques 
de les fulles joves, provocant un platejat en la superfície de la 
fulla que després adquireix una coloració marró. També poden 
alimentar-se del peduncle i àpex dels fruits joves, provocant 
una cicatriu superficial que sovint forma un anell al voltant del 
peduncle.

Mètodes de Control

Per controlar esta plaga, es recomana una vigilància especial 
a partir de la floració, ja que la fruita és susceptible durant 13 
setmanes des de la caiguda de pètals, sent este el moment 
més apropiat per intervenir amb productes fitosanitaris. Pel que 
fa als tractaments químics, estos han de dirigir-se als estats 
de desenvolupament presents en la part aèria de les plantes 
(adults, ous i nimfes), ja que els estadis que completen el seu 
desenvolupament en el sòl (pupa i prepupa) estan més prote-
gits i són menys accessibles.

Es recomana realitzar una primera intervenció just després de 
la caiguda dels pètals, quan hi ha d’un 5% a un 10% de fruits 
infestats, i posteriorment, quan els fruits tenen aproximadament 

2 cm de diàmetre, fer un segon tractament si el percentatge de 
fruits infestats és superior al 20%. També és recomanable dur a 
terme pràctiques culturals que afavorisquen la ventilació i l’en-
trada d’il·luminació a l’interior de la copa, dificultant la instal·lació 
de poblacions i augmentant l’eficàcia dels tractaments. A més, 
l’aportació de matèria orgànica pot afavorir la presència d’àcars 
depredadors, que contribueixen a reduir les poblacions de trips.

Mesures de la Conselleria d’Agricultura en cas  
de presència confirmada

Ara que ja està confirmada la presència de la plaga, el Labo-
ratori de Diagnòstic o el Laboratori Nacional de Referència 
d’Artròpodes hauran de comunicar-ho immediatament al 
Ministeri d’Agricultura i adoptar les mesures previstes en el 
Pla de Contingència per evitar la propagació de la plaga i 
aconseguir la seua erradicació. Les mesures inclouen: esta-
bliment d’una zona demarcada, delimitació de la zona infes-
tada, delimitació de la zona tampó al voltant de la infestada 
i adopció de les mesures d’erradicació establides en el Pro-
grama d’Erradicació.

Mesures Fitosanitàries per als afectats

Els propietaris que detecten la presència de la plaga en les 
seues explotacions tenen l’obligació de comunicar-ho a Sanitat 
Vegetal i realitzar tractaments fitosanitaris per a la seua erra-
dicació. Com a mínim, es faran dos aplicacions consecutives 
amb un interval de dos a tres setmanes. L’aplicació de les 
mesures fitosanitàries obligatòries correspon als titulars de les 
explotacions, i seran ells els qui assumiran les despeses que 
se’n deriven. L’incompliment d’estes mesures pot ser consi-
derat una infracció administrativa, el que pot portar l’Adminis-
tració Pública a iniciar el corresponent expedient sancionador.

Situació actual

Declarada la presència del Scirtothrips aurantii a la Comunitat 
Valenciana, hi ha indicis raonables de la seua presència en 
camps de caqui de la Ribera Alta i en camps de cítrics del Baix 
Segura, amb danys directes que ja superen els 100 milions 
d’euros.

Propostes de LA UNIÓ

Des de LA UNIÓ es proposen diverses mesures per evitar que 
els llauradors paguen les conseqüències econòmiques d’esta 
plaga:

•  Activar urgentment el Pla de Contingència de la plaga 
de quarantena Scirtothrips aurantii Faure i adoptar les 
mesures necessàries per impedir la seua aparició i, en 
cas que aparega, actuar ràpidament i amb eficàcia per 
erradicar-la i evitar la seua propagació.

•  Aprovar una línia pressupostària que compense els llau-
radors afectats per la pèrdua d’ingressos provocada per 
la plaga.

•  Informar de la presència de la plaga i proporcionar les 
ferramentes adequades per a un control efectiu i, si és 
possible, la seua erradicació.

•  Aprovar ràpidament l’ús excepcional de matèries actives 
eficaces en el control del trips, en cas que no estiguen 
autoritzades. 
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AMETLA// No obstant això, serà d’excel·lent qualitat

LA UNIÓ indica que la falta de pluges comportarà un descens del LA UNIÓ indica que la falta de pluges comportarà un descens del 
35% de la pròxima collita d’ametles en la Comunitat Valenciana 35% de la pròxima collita d’ametles en la Comunitat Valenciana 
encara que d’excel·lent qualitatencara que d’excel·lent qualitat

Les primeres estimacions de LA UNIÓ, recollides a peu de 
camp en les diverses zones productores, pronostiquen una 

producció lleugerament superior a les 4.000 tones d’ametla en 
gra, la qual cosa representa un descens del 9% respecte a la 
campanya passada, que ja va ser una de les més baixes del 
segle. Amb aquesta nova collita es tornaran a batre rècords a 
la baixa, perquè significarà un descens del 35% sobre la mit-
jana del període 2000/2022. No obstant això, malgrat aquest 
descens, la qualitat és molt bona, millor que la passada cam-
panya. / Redacció

Per províncies, les previsions poden variar lleugerament. A 
les comarques d’Alacant, a causa de la major concentració 
d’ametlers en regadiu, la producció se situaria al voltant de les 
1.500 tones, la qual cosa representaria un augment del 18%. 
En les de València, amb una estimació d’unes 1.600 tones, el 
descens seria d’un 5%, mentre que en les de Castelló, la zona 
més afectada per la sequera, s’espera una collita de poc més 
de 1.000 tones, la qual cosa representa un decrement del 35%.

Les causes d’aquesta caiguda de la producció es deuen, fona-
mentalment, a la falta de pluges dels últims mesos, sobretot 
durant l’hivern i la primavera que han agreujat la persistent 
sequera que venen suportant la major part de les comarques 
productores d’ametla i que ha afectat en grau més alt la pro-
víncia de Castelló.

Hi ha també una alarmant falta de rendibilitat en les explo-
tacions. Els preus de la campanya passada van ser un 60% 
inferiors als de la campanya 2014/15, mentre que cada any hi 
ha major importació d’ametles de Califòrnia amb preus cada 
vegada més baixos. En aquest sentit, les importacions d’amet-
les a la Comunitat Valenciana han augmentat un 45% en els 
últims quinze anys. El preu d’importació d’ametles nord-ameri-
canes en 2023 va ser de 3.63 €/kg, un descens del 26% en 
relació amb 2022. Aquestes importacions són de menor qua-
litat per culpa dels sistemes productius que empren, tal com 
es demostra amb les deteccions d’aflatoxines. Davant aquesta 
situació, LA UNIÓ advoca per “reforçar les nostres produccions 
i evitar una excessiva dependència de les importacions que 
afonen als nostres productors”.

Aquesta injusta competència deslleial amb els productors 
d’ametla és provocada a més per grans empresaris de la 
Comunitat Valenciana que cada any redueixen la seua compra 
d’ametla autòctona en favor de la importada, que posen en 
perill la producció d’ametles en el nostre territori i en conse-
qüència l’empobriment de les comarques d’interior. “Els pro-
ductors d’ací reben cada vegada menys diners pel seu esforç 
de cultivar ametles, mentre que uns altres s’omplin les butxa-
ques rebent a més diners públics per a les seues inversions”, 
denuncia LA UNIÓ. Aquesta campanya la situació pot ser ja 
irreversible, ja que el Departament d’Agricultura dels EUA pre-
veu una producció de 1,36 milions de tones, un 21% superior a 
la de 2023 i la segona collita més alta de la història. 

OLI// Hauria de reajustar-se la normativa dels règims especials

LA UNIÓ considera que l’IVA que es reduirà al consumidor LA UNIÓ considera que l’IVA que es reduirà al consumidor 
d’oli d’oliva no ha d’eixir de la butxaca del llauradord’oli d’oliva no ha d’eixir de la butxaca del llaurador

LA UNIÓ aprova la mesura de rebaixar l’IVA de l’oli d’oliva 
des de juliol i fins a octubre al 0%, però insisteix que això 

s’ha de tindre en compte també al llarg de tota la cadena i no 
repercutir-ho en la butxaca dels productors de la Comunitat 
Valenciana. Assenyala la importància de l’oli d’oliva com a ali-
ment estrela en la dieta mediterrània, l’arrelament amb el medi 
rural i la seua dinamització a través dels cultius pel que creu 
que alleujar al consumidor final és una bona mesura, no obs-
tant això ha d’anar acompanyada d’unes altres que beneficien 
en la mateixa proporció al llaurador. / Redacció

LA UNIÓ Llauradora i Ramadera ja ha plantejat en la Proposta 
d’esmenes al Projecte de Llei per la qual s’adopten mesu-
res per a afrontar les conseqüències econòmiques i socials 
derivades dels conflictes a Ucraïna i Orient Pròxim, així com 
per a pal·liar els efectes de la sequera (procedent del Reial 
decret llei 8/2023, de 27 de desembre) que l’establiment d’un 
IVA zero als consumidors ha de comportar el reajustament de 
la normativa dels règims especials de l’IVA dels llauradors i 
ramaders per a evitar una competència deslleial.

En aquest sentit, LA UNIÓ explica que els llauradors, per a dur 
a terme la seua activitat de recollida d’oliva i altra, paguen els 

seus mitjans de producció del 10 al 21% i, al final, aquest IVA 
que suporten no el poden repercutir a la indústria i distribució 
tal com està plantejat. “Els llauradors sempre acabem pagant 
la festa. Aquesta mesura està molt bé per al consumidor, però 
perjudica fiscalment el productor”, comenten des de l’organit-
zació, assenyalant que perquè la mesura tinga efecte positiu 
en tota la cadena s’hauria de compensar tributàriament a la 
seua primera baula.

A més, de manera permanent, l’oli d’oliva passarà a formar 
part del grup de productes de primera necessitat com el pa, 
els ous, les verdures o la fruita, el que implica que formarà 
part de manera estructural dels béns i serveis que apliquen 
un IVA superreduït (del 4% en condicions normals) en lloc de 
situar-se en el grup de béns que aplica l’IVA reduït (del 10% 
en condicions normals). 

Vore vídeos en: 
https://bit.ly/469oMoh
                                           
https://bit.ly/3W6s1Jv
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FUITA D’ESTIU// Tot i això serà la meitat de la mitjana de les últimes quinze campanyes

LA UNIÓ preveu que la collita de fruita d’estiu augmente més LA UNIÓ preveu que la collita de fruita d’estiu augmente més 
d’un 50% sobre la passada campanyad’un 50% sobre la passada campanya

LA UNIÓ Llauradora preveu un augment de la collita de fruita 
d’estiu en la Comunitat Valenciana del 54% sobre la passada 

campanya, però així i tot serà inferior en un 57% respecte a la 
mitjana dels últims quinze anys. / Redacció

Després de realitzar un recorregut per totes les zones produc-
tores, l’organització preveu al voltant de 13.120 tones de fruita 
d’estiu, de les quals el 50% (86.500 t,) serien del grup de bres-
quilles, paraguaians i nectarines; un 40% (5.223 t,) de prunes i 
un 10% (1.355 t,) d’albercocs. El 75% de la collita se situaria a 
la província de València (9.878 t), el 20% en la d’Alacant (2.640 
t,) i el 5% restant en la de Castelló (718 t,). Cal ressaltar que 
quasi el 40% de la producció de fruita d’estiu de la Comunitat 
Valenciana està localitzada a la comarca de la Vall d’Albaida. 
La collita ve avançada i va tindre una bona floració i quallat 
a conseqüència de no haver tingut cap episodi meteorològic 
negatiu, encara que hi ha zones on s’ha detectat estrés hídric 
en l’arbratge a conseqüència dels episodis de vents de ponent 
i calor excessiva.

Els productors destaquen les dificultats per a trobar mà d’obra 
especialitzada per a realitzar tant les tasques d’aclarit com les 
de recol·lecció de la fruita. També denuncien l’augment de les 
importacions de fruites d’altres països. En els últims deu anys, la 
UE les ha incrementades un 79%, amb Turquia, Xile i Sud-àfrica 
al capdavant, amb el 29% i 22%, respectivament. L’evolució de 
Turquia ha sigut espectacular. En l’última dècada ha augmentat 
els seus enviaments als mercats europeus en un 425%.

En l’actualitat, segons les últimes dades de la Conselleria d’Agri-
cultura de 2022, hi ha plantades en la Comunitat Valenciana un 
total de 7.162 hectàrees de cultiu de fruita d’estiu, de les quals 
el 42% (2.981 ha) són d’albercoc, el 39% (2.800 ha) de bresqui-
lles i el 19% (1.381 ha) de prunes. En el que portem de segle, 
la superfície de fruita d’estiu de la Comunitat Valenciana s’ha 
reduït en 12.132 ha (-60%), que és l’equivalent a 30.000 camps 
de futbol reglamentaris, a un ritme anual constant del 8%. S’han 

abandonat 3.133 ha d’albercocs (-51%), 4.346 ha de bresquilles 
(-54%) i 4.653 ha (-77%) de prunes.

Per a revertir aquesta situació, LA UNIÓ proposa una sèrie de 
mesures urgents. En primer lloc, la realització de campanyes de 
promoció entre els consumidors de la nostra fruita tant des de 
les instàncies estatals com des de la pròpia Generalitat, en les 
quals es destaque la gran qualitat, proximitat i benefici per als 
nostres pobles i el medi ambient en contraposició amb la fruita 
arribada de fora de la UE. També reclama LA UNIÓ un major 
pressupost en investigació per a aconseguir varietats cada 
vegada més adaptades al canvi climàtic amb l’objectiu de ser 
competitius en els mercats. D’altra banda, LA UNIÓ considera 
l’assegurança agrària com una eina fonamental al servei del llau-
rador, especialment donat l’augment significatiu de la sinistralitat 
dels últims anys. Els sinistres s’han tornat més freqüents i d’una 
intensitat major, la qual cosa ressalta encara més la importància 
de comptar amb aquesta mena de protecció. Per això, LA UNIÓ 
proposa que les administracions incrementen les subvencions 
a l’assegurança per als llauradors professionals de fruita fins al 
70%, que és el límit màxim permés per la UE. 

La batalla contra el virus de la Sharka Tipus M en la fruita d’estiuLa batalla contra el virus de la Sharka Tipus M en la fruita d’estiu

El virus de la Sharka representa una amenaça silenciosa però 
devastadora per als fruiters de pinyol. No ofereix la possibi-

litat de sanejament a través de tractaments químics i posa en 
escac la producció, deixant a les persones llauradores amb 
poques opcions per a combatre’l. / Ferran Gregori

A les zones productores valencianes, fins fa poc s’havia identi-
ficat només una soca de Sharka que afectava només a l’alber-
coc. En 2022 es va detectar per primera vegada en un camp de 
bresquilleres de la Vall d’Albaida el virus de la Sharka T. Marcus. 
Un nou tipus que té el potencial de danyar greument les plan-
tacions, arribant fins i tot a causar la pèrdua total de la collita. 
La situació s’agreuja al considerar que la UE ja no qualifica a 
la Sharka com una plaga de quarantena. Això significa que les 
mesures es limitaran únicament al control del material vegetal de 
reproducció, sense obligar a prendre accions en el terreny per a 
aturar la seua progressió, ni proporcionar ajudes directes per a 
l’erradicació i eliminació de les plantes afectades per part de les 
persones llauradores afectades.

 LA UNIÓ ha expressat en múltiples ocasions la preocupació per 
l’impacte en el sector productor. S’ha instat reiteradament a la 

Conselleria a reconéixer la urgent necessitat d’implementar mesu-
res per a erradicar o controlar l’expansió del virus i indemnitzar als 
afectats. Durant els últims dos anys ha vingut presentant propos-
tes  específiques que giren al voltant de les següents mesures:

-  Restablir la línia pressupostària d’ajudes directes per a compensar 
els costos d’erradicació, destrucció d’arbres infectats, desinfecció i 
replantació que existia fins fa uns pocs anys.

-  Realitzar prospeccions intensives per a detectar la presència i exten-
sió del virus de la Sharka tipus M i actuar en conseqüència.

-  Establir un protocol d’actuació per part de la Conselleria d’Agricultura 
que incloga, com a mínim, les següents mesures: traçabilitat des de 
les vendes de plantes de viver per a identificar parcel·les afectades o 
potencialment afectades, mesures obligatòries i recomanacions per 
a les persones amb plantes afectades o potencialment afectades en 
les seues parcel·les, mesures per a garantir la no dispersió de mate-
rial vegetal de les parcel·les afectades o potencialment afectades.

-  Dur a terme tractaments de control dels insectes vectors tant en els 
vivers infectats i els seus voltants com en les parcel·les amb planta-
cions infectades de Sharka T. Marcus o sospitoses d’estar-ho.

-  Imposar accions sancionadores contra el viver que no haja garantit 
la sanitat vegetal i haja venut plantes infestades. 

Vore vídeos en: 

https://bit.ly/3zuWwA5
                                          
https://bit.ly/3LdNnyq



35nº 281 · juliol - agost 2024 · 

camp valenciàSECTORS

BONIFICACIONS// Es demana més sensibilitat amb els productors valencians

PortCastelló retirarà en 2025 la bonificació a les importaciones PortCastelló retirarà en 2025 la bonificació a les importaciones 
de cítrics gràcies a LA UNIÓ de cítrics gràcies a LA UNIÓ 

Objectiu aconseguit després de mesos de treball i reivin-
dicacions de LA UNIÓ. PortCastelló eliminarà la bonifica-

ció a les importacions citrícoles per a l’any vinent, tal i com va 
anunciar  el president de l’Autoritat Portuària, Rubén Ibáñez, 
en una reunió a finals de gener en la qual estava el secretari 
general de LA UNIÓ. / Redacció

Carles Peris valora la mesura “que posiciona al port de Castelló 
com el primer del sistema portuari a eliminar la bonificació a les 
importacions de productes sensibles valencians, com els cítrics, 
que va ser una de les reinvidicacions i peticions de LA UNIÓ en 
les manifestacions dels passats mesos de gener i febrer”.

Peris ha agraït a l’Autoritat Portuària que “haja executat el seu 
compromís d’eliminar les taxes a cítrics importats” i ha posat 
en valor que el port de Castelló “s’alinee amb els interessos 
del sector agrari i els productors de cítrics de la província”. A 
més, ha assegurat que “el pas donat pel port de Castelló obri 
les portes i l’esperança a unificar els criteris de tots els ports 
espanyols, i es retiren les bonificacions a les importacions”.

En aquest sentit, des de LA UNIÓ s’insta Ports de l’Estat a no 
aprovar cap pla d’empresa dels ports espanyols que bonifique 
productes agroalimentaris importats no deficitaris a Espanya 
o que es troben en una situació de crisi. “Les grans empre-
ses importadores, moltes d’elles d’ací, han de pagar el que els 
corresponga per la utilització d’una infraestructura pública com 
són els ports”, indica l’organització. 

Així, critica la insensibilitat de l’Autoritat Portuària de Cartage-
na, el Consell d’Administració de la qual ha decidit mantindre 
les bonificacions dels cítrics importats de tercers països en el 
context d’una de les majors crisis del sector de la llima dels 
últims anys. Més de 400.000 quilos de llima es quedaran sense 
recollir en les zones productores espanyoles, entre elles la pro-
víncia d’Alacant, durant aquesta campanya desastrosa per als 
productors. Els consellers i conselleres del Port de Cartagena 
van acordar entre altres coses que trànsits com les fruites i les 
hortalisses d’importació mantinguen un 15% de bonificació i 

així ho han traslladat en la seua proposta enviada a Ports de 
l’Estat en el marc del seu pla d’empresa pera 2025.

En el transcurs de l’última dècada les importacions de cítrics 
d’altres països tercers per ports espanyols l’encapçala l’Argen-
tina amb 521.703 tones -bona part d’elles de llimes- i tot això 
pese al tancament de les seues exportacions diverses cam-
panyes per problemes fitosanitaris. Li segueix el Marroc amb 
231.377 tones, Egipte amb 197.402, l’Uruguai amb 108.271 i 
Sud-àfrica amb 103.478 tones.

Durant 2023 van arribar a Espanya a través dels seus ports més 
de 199.000 tones de cítrics importats, l’any amb major volum des 
que hi ha registres, 1,29 milions si s’estén a l’última dècada. El 
port d’Algesires és per on més cítrics de fora van entrar l’any pas-
sat, 73.845 tones, seguit del de Cartagena amb 64.776 tones, 
Castelló amb 37.883 i València amb 8.221. En les dades d’aquest 
2024 es detecta també que bona part de les importacions que 
entraven per ports valencians s’està desviant sobretot cap al port 
de Cartagena, davant l’anunci de les eliminacions de les bonifica-
cions portuàries als cítrics importats des de Castelló i València. 

Egipte augmenta un 9.700% les exportacions per ports espanyolsEgipte augmenta un 9.700% les exportacions per ports espanyols

Les importacions de cítrics procedents d’Egipte a través dels 
ports espanyols han augmentat un 9.700% en els últims 

deu anys, un 356% les del Marroc i un 177% les de Sud-àfri-
ca, segons un informe del Govern d’una resposta a la diputada 
valenciana del Grup Sumar, Àgueda Micó, i al qual ha tingut 
accés LA UNIÓ. Mentres el pes del transport marítim és reduït 
en les exportacions de cítrics espanyoles (3,7% del total exportat 
en 2023), en predominar la carretera, el de l’entrada per ports en 
les importacions és notable, un 56% sobre el total. / Redacció

Cal destacar que Egipte fonamenta el seu creixement en els 
últims anys, concretament en 2023 van entrar per ports espa-
nyols 102.300 t. de cítrics egipcis, el que posa de manifest que 
són empreses importadores espanyoles, la majoria valencia-
nes, les que porten fruita des d’Egipte i que “en el seu afany 
de buscar producte barat consoliden un mercat de fruita a baix 
preu, sense importar-los que els estàndards de qualitat i pro-
ducció siguen inferiors als nostres i que els nostres productors 
es vegen greument perjudicats”.

Del global de cítrics importats per ports espanyols, més de 
47.000 tones de cítrics procedents de tercers països van entrar 
per instal·lacions marítimes de la Comunitat Valenciana (Cas-
telló, València, Sagunt i Alacant) l’any passat i la xifra s’eleva 
a prop de 174.000 tones en el transcurs dels últims deu anys.

Este auge evident de les importacions és un dels factors del gir 
de 360 graus experimentat en la segona part de la campanya 
citrícola amb una caiguda important de preus per als produc-
tors, que arriba a més després d’un començament bastant rao-
nable. Carles Peris, secretari general de LA UNIÓ, assenyala 
que “les importacions han desestabilitzat al final la campanya 
amb preus a la baixa tant en fresc com per a indústria, fins 
al punt que anem a acabar la campanya bastant malament”. 
Peris insistix a reclamar a la Unió Europa “reciprocitat en tots 
els acords comercials amb tercers països” i una “revisió de 
l’impacte dels tractats firmats amb alguns països com Egipte, 
Sud-àfrica i el Marroc”. També defén LA UNIÓ un enduriment 
dels protocols de sanitat vegetal per a evitar l’entrada de pla-
gues, l’ampliació del tractament de fred a mandarines i pome-
los i no sols per a Sud-àfrica. 

Vore vídeo en: 
https://bit.ly/4cOD67v
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CEBA// El diferencial entre origen i destinació és del 1.918%

LA UNIÓ quantifica les pèrdues d’aquesta campanya per als LA UNIÓ quantifica les pèrdues d’aquesta campanya per als 
productors de ceba de la Comunitat en més de 25 milions d’euproductors de ceba de la Comunitat en més de 25 milions d’eurosros

LA UNIÓ estima unes pèrdues en la ceba de més de 25 mili-
ons d’euros a conseqüència dels baixos preus pagats en el 

camp, que coincideixen a més amb bona collita en el conjunt 
de zones productores espanyoles i molta presència també de 
producte importat en els lineals / Redacció

La mitjana del preu pagat en origen ha sigut en el millor dels 
casos d’al voltant de 0,10 €/kg, unes cotitzacions que pràctica-
ment signifiquen regalar-les a canvi de recol·lectar-les i que els 
llauradors en tindre un cost major del qual cobrarien han optat 
al final en molts casos per no recollir-les i rotovatar els camps. 
Els costos de producció en aquest cultiu oscil·len entre els 0,25 
i 0,30 euros/kg, per davall d’eixa xifra “tot és pèrdua”.

Un productor de cebes de LA UNIÓ és molt clar en explicar esta 
situació. “M’oferien 4 cèntims per un quilo de cebes que tant 
d’esforç m’havia costat cultivar i amb eixa quantitat em negue a 
vendre-les, preferisc rotovatar el camp a regalar la meua produc-
ció. He aguantat fins al final, però la ceba engreixa, té una vida 

i si no es recull quan toca doncs ja no serveix. Produir cebes és 
una autèntica loteria”, indica.

 Es dona la circumstància, a més, que bona part de la ceba pre-
sent en supermercats i hipermercats és importada per empre-
ses espanyoles que “prefereixen apostar per la collita de fora de 
llocs llunyans enfront de la produïda a casa”.

LA UNIO denuncia, a més, les diferències de qualitat d’unes 
cebes i altres. “Mentre les nostres cebes estan acabades de 
collir, les d’altres països portaran ja més de quatre mesos recol-
lectades i per tant la qualitat no es pot comparar. A més, cal 
tindre en compte la diferenciació en els mètodes de producció 
molt més laxos fora que ací i la preocupació pel tema mediam-
biental o els residus entre unes produccions i altres. Cal exigir els 
mateixos estàndards de producció per als productes de tercers 
països que als nostres”, indica.

 LA UNIÓ llança un missatge a les empreses importadores i gran 
distribució. “Per a què importen cebes de fora amb la collita fent-
se malbé en els nostres camps si no és per una qüestió d’en-
riquiment econòmic i també els supermercats i hipermercats 
haurien de ser més sensibles a les produccions de proximitat i 
exigir que els subministren collita nacional per la seua qualitat, 
frescor, sabor, seguretat alimentària i compromís a més amb la 
sostenibilitat ambiental”, afirma. 

La lluita contra les plagues i malalties en el cultiu de la xufaLa lluita contra les plagues i malalties en el cultiu de la xufa

La xufa, cultiu emblemàtic de l’Horta de València, s’en-
fronta a un desafiament crític per la seua supervivència i 

prosperitat econòmica. Amb una superfície de cultiu d’apro-
ximadament 608 hectàrees, principalment a l’Horta Nord, la 
producció va assolir les 9.485 tones, generant ingressos direc-
tes de quasi 8 milions d’euros per als productors. Esta xifra, 
encara que només representa un 5% de la superfície total de 
l’horta, adquireix una importància local significativa, arribant 
fins al 25% en municipis com Alboraia. / Ferran Gregori

La xufa ha demostrat ser el cultiu més rendible de l’horta, 
amb una superfície que no només s’ha mantingut sinó que 
ha augmentat en alguns municipis. Però la seua rendibilitat 
està amenaçada per l’increment de les importacions i la dis-
minució dels rendiments, deguda a la presència de plagues 
i malalties originàries de països tercers, com el microlepi-
dòpter “Bactra bactrana” o barrinador de la xufa, i la taca 
negra, una malaltia d’origen desconegut que pot reduir la 
producció més d’un 50%.

Les erugues del barrinador causen danys greus, creant 
galeries a l’interior de la base dels brots i provocant el “grugat 
de la xufa”, que acaba amb l’assecat i podridura de la part 
aèria de la planta. A més, la menor qualitat del material vege-
tal i les afeccions de fongs, bactèries o insectes contribueixen 
a la caiguda de la productivitat. Per afrontar esta situació, és 
essencial disposar de mecanismes i ferramentes de control 
efectius. LA UNIÓ ha sol·licitat repetidament la implementació 
de línies d’investigació per al control biològic de la Bactra 
bactrana mitjançant feromones, així com la producció de 
plantes mare de xufa lliures de la taca negra. La Conselleria 
d’Agricultura, juntament amb el CEQA de la UPV, està treba-
llant en la identificació de la feromona sexual del barrinador, i 
ja s’han aïllat els components majoritaris i minoritaris, encara 
que falta determinar les proporcions adequades.

Pel que fa a la taca negra, el tractament de termoteràpia 
amb aigua calenta abans de la plantació ha demostrat ser 
eficaç en reduir la incidència. No obstant això, la reproduc-
ció de plantes mare sanes és la clau per obtenir llavor sana 
i certificada. Recentment, LA UNIÓ ha demanat que la Con-
selleria gestione un acord amb vivers per proveir planta i 
llavor certificada i lliure de taca negra. 

XUFA// Desafiaments per a la seua supervivència

Vore vídeo en:
https://bit.ly/45RAaol
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TOMACA// Marca de Qualitat “CV”

LA UNIÓ participa activament en la II Fira de la Tomaca LA UNIÓ participa activament en la II Fira de la Tomaca 
ValencianaValenciana

El passat 15 de juny, l’explanada dels Jardins de Vivers de la 
ciutat de València va acollir la II Fira de la Tomaca Valenci-

ana, organitzada per l’Associació de Productors i Comercialit-
zadors de la Tomaca Valenciana. Esta fira, celebrada només 
uns mesos després del reconeixement de la Tomaca Valenciana 
amb la Marca de Qualitat “CV”, ha consolidat este producte com 
un dels més genuïns, diferenciats i d’alta qualitat de la nostra 
terra. / Redacció

Durant la fira, els visitants van tenir l’oportunitat de tastar 
diferents tipus de tomaques valencianes, com la Masclet i la 
Blanca o Femella. A més, aquells que ho desitjaven van poder 
adquirir un producte de gran qualitat, de proximitat i recent-
ment collit, cosa que permet gaudir de la tomaca en la seua 
màxima esplendor organolèptica.

L’Associació de Productors i Comercialitzadors de la Toma-
ca Valenciana es va constituir oficialment el 2022. Des de 
la seua fundació, LA UNIÓ ha format part de l’Associació, 
juntament amb gairebé una vintena de productors i comer-
cialitzadors. L’Associació va néixer amb l’objectiu d’obtenir 
una diferenciació i una garantia d’origen per a la tomaca 
valenciana, permetent un increment en el preu que repercu-
tisca directament en el productor, fent així econòmicament 
rendible el seu cultiu.

Amb la Marca de Qualitat “CV”, s’ha aconseguit el reconeixe-
ment públic de les qualitats de l’“Autèntica Tomaca Valenciana”, 
que destaca no només pel seu sabor i gran qualitat, sinó també 
com a ingredient essencial de la dieta mediterrània, reconeguda 
per la UNESCO com a Patrimoni de la Humanitat des del 2013.

Un total de 12 productors, molts d’ells membres de LA UNIÓ, 
van estar presents durant tota la vesprada del dissabte, venent 
la seua producció. L’èxit de la fira va ser tal que, més d’una 
hora abans de la seua finalització oficial, ja s’havien venut totes 
les existències a un preu just i sense intermediaris.

Com no podia ser d’altra manera, LA UNIÓ va estar present 
a la fira, on va explicar als assistents les bondats i diferències 
entre els diferents tipus de tomaca valenciana reconeguts ofi-
cialment. 

HORTÍCOLA// Sinergia entre la investigació i la pràctica agrícola

El sector d’Hortalisses de LA UNIÓ visita l’IVIA per conèixer la El sector d’Hortalisses de LA UNIÓ visita l’IVIA per conèixer la 
investigació i innovació sectorialinvestigació i innovació sectorial

Al maig, una delegació de productors hortícoles de LA 
UNIÓ va realitzar una visita a l’Institut Valencià d’Investi-

gacions Agràries (IVIA), dins del marc de col·laboració entre 
les persones productores i la ciència. Esta interacció entre 
estes dos parts del sector s’emmarca dins del que ha de ser 
un catalitzador per a l’avanç del sector hortícola valencià, en 
un moment on els desafiaments globals exigeixen solucions 
locals innovadores. / Redacció

En matèria d’innovació en l’obtenció de patrons de pebrera, la 
Doctora Àngels Calatayud Chover i el seu equip van presentar 
els avanços en l’obtenció de patrons tolerants a l’estrès abiò-
tic. Amb dos patrons híbrids patentats ja en el seu haver, l’IVIA 
està a l’avantguarda de la lluita contra els efectes del canvi cli-
màtic en l’agricultura. Estos patrons, quan són empeltats amb 
varietats tradicionals com “Cuerno”, “València” i “Sueca”, han 
duplicat el rendiment en comparació amb els patrons comer-
cials, demostrant el potencial de la millora genètica clàssica.

Per un altra part, amb més de 340 entrades, el Catàleg de 
Varietats Hortícoles Tradicionals de la Comunitat Valenciana 
és una joia de biodiversitat agrícola. El grup d’horticultura de 
l’IVIA treballa incansablement en la caracterització, millora, 
conservació i foment d’estes varietats, essencials per a la 
identitat i sostenibilitat de l’agricultura valenciana.

També es va comprovar com es treballa en la neteja de virus 
i millora nutricional del moniato. En esta línia, l’equip de l’IVIA 
també està fent grans avanços en la neteja de virus i l’estudi 
del comportament agronòmic i la qualitat nutricional del tubèr-
cul. Els resultats preliminars són prometedors, amb produc-
cions que tripliquen les obtingudes amb clons no sanejats, 
obertes a noves possibilitats per als llauradors.

Per la seua part, LA UNIÓ ha expressat el seu interès en conèi-
xer més sobre la resistència al míldiu i l’obtenció de plantes 
sanejades. L’IVIA, tot i no dedicar-se a la reproducció comer-
cial, ofereix la seua col·laboració per a facilitar material inicial 
per a la reproducció per part dels productors.

Esta visita ha estat un clar exemple de com la sinergia entre 
la investigació i la pràctica agrícola pot conduir a un futur més  
sostenible. Amb la ciència i l’experiència dels llauradors tre-
ballant juntes, el sector hortícola valencià està ben posicionat 
per afrontar els reptes del futur. 



38 · nº 281 · juliol - agost 2024

camp valenciàSERVEIS

DIGITALITZACIÓ// Eines innovadores per a ser més eficients

Digitalització clau per optimitzar el consum d’aigua Digitalització clau per optimitzar el consum d’aigua 
en agricultura i ramaderiaen agricultura i ramaderia

En el món agrícola i ramader, l’aigua és un dels recursos 
més valuosos. L’escassetat d’aigua i el canvi climàtic ens 

obliguen a buscar noves maneres de ser més eficients. Ací 
és on entra la digitalització, que ens ofereix eines innovadores 
per utilitzar l’aigua de manera més intel·ligent i sostenible. 
Anem a explorar com aquestes tecnologies ens poden ajudar. 
/ Ricard Ballester

Agricultura de precisió: Reg exacte i eficient

L’agricultura de precisió ens permet donar a cada planta just el 
que necessita quan ho necessita. Això s’aconsegueix gràcies 
a diverses tecnologies:

-  Sensors d’humitat del sòl: Estos dispositius es col·loquen 
al sòl i ens informen sobre la quantitat d’aigua present. Així 
sabem exactament quan i quant regar, evitant desaprofita-
ments i estalviant aigua.

-  Drons i satèl·lits: Amb càmeres especials, estos aparells 
ens mostren imatges detallades dels nostres cultius. Podem 
veure quines àrees necessiten més aigua i quines menys, 
ajustant el reg de forma precisa.

-  Sistemes de reg intel·ligent: Connectats a sensors i a dades 
me–teorològiques, aquests sistemes reguen automàticament 
segons les necessitats exactes de les plantes i el clima, opti-
mitzant cada gota d’aigua.

Ramaderia digital: Benestar animal i estalvi d’aigua

En la ramaderia també podem utilitzar la tecnologia per gesti-
onar l’aigua de manera més eficient i cuidar millor els nostres 
animals.

-  Abeuradors intel·ligents: Estos dispositius monitoritzen quan-
ta aigua beuen els animals i poden detectar si alguna cosa 
no va bé. Així podem ajustar el subministrament i evitar des-
aprofitaments.

-  Monitoratge de l’entorn: Sensors en els estables ens indiquen 
la temperatura i la humitat, permetent ajustar les condicions 
perquè els animals estiguen còmodes i no consumisquen 
aigua innecessàriament.

-  Anàlisi de dades: Recollir dades sobre l’ús de l’aigua ens 
ajuda a identificar patrons i fer millores, assegurant que utilit-
zem l’aigua de la millor manera possible.

Beneficis de la digitalització en l’agricultura i la ramaderia

L’adopció de tecnologies digitals en l’agricultura i la ramaderia 
comporta nombrosos beneficis, entre els quals podem des-
tacar:

-  Eficiència hídrica: Utilitzar l’aigua de manera més precisa 
redueix el consum total.

-  Sostenibilitat: Un millor ús de l’aigua significa pràctiques més 
respectuoses amb el medi ambient.

-  Estalvi de costos: Menys aigua utilitzada significa menys 
diners gastats.

Desafiaments de la digitalització

Tanmateix, la digitalització també comporta desafiaments que 
haurem d’afrontar si volem implementar-la:

-  Costos inicials: Instal·lar estes tecnologies pot ser car al prin-
cipi. Podem utilitzar el kit digital per implementar-les, que 
són unes ajudes que es posen al nostre abast per finançar 
la digitalització de la nostra explotació i que tramita l’empresa 
instal·ladora.

-  Capacitació: Necessitem aprendre a utilitzar aquestes noves 
eines. Les empreses instal·ladores poden acompanyar-te en 
el camí i des de LA UNIÓ podem assessorar-te.

-  Accés a la tecnologia: No sempre és fàcil aconseguir estes 
tecnologies en totes les regions. La Comunitat Valenciana és 
una de les pioneres en tecnologia agrícola i des de LA UNIÓ 
podem assessorar-te en alternatives per a les teues necessi-
tats de digitalització.

La digitalització és una gran aliada per a nosaltres, els llaura-
dors i ramaders. Ens ajuda a utilitzar l’aigua de manera més 
eficient, cuidar millor dels nostres cultius i animals, i ser més 
sostenibles. Encara que hi ha alguns reptes, els beneficis 
són clars. Amb el temps i el suport adequat, podem aprofitar 
aquestes tecnologies per construir un futur millor i més eficient 
en l’ús de l’aigua. 



39nº 281 · juliol - agost 2024 · 

camp valenciàSERVEIS

SEGUROS// Coberturas básicas, garantías optativas y responsabilidad civil

La importancia del aseguramiento de granjas: coberturas La importancia del aseguramiento de granjas: coberturas 
y beneficios para el sector agropecuarioy beneficios para el sector agropecuario

El sector agropecuario enfrenta numerosos riesgos que pue-
den afectar tanto a la producción como a la estabilidad 

económica de los agricultores y ganaderos. Desde fenómenos 
naturales hasta accidentes y robos, la exposición a diversos peli-
gros hace fundamental contar con un seguro adecuado que pro-
teja las explotaciones agropecuarias. LA UNIÓ ofrece una póliza 
específica para este sector, diseñada para cubrir una amplia 
gama de riesgos y proporcionar tranquilidad. / Laura Palacios

COBERTURAS BÁSICAS

Las coberturas básicas son obligatorias y proporcionan una 
protección fundamental contra los riesgos más comunes:

-  Incendio, Rayo y Explosión: Esta cobertura protege contra 
daños causados por incendios, rayos y explosiones, eventos 
que pueden devastar rápidamente una explotación.

-  Extensión de Garantías: Incluye riesgos adicionales como 
daños por humo, impacto de vehículos y caída de aeronaves.

-  Daños por Agua: Cubre los daños provocados por la acción 
del agua, tanto por fugas como por inundaciones acciden-
tales.

-  Rotura de Lunas, Cristales, Espejos y Rótulos: Protege 
contra la rotura de estos elementos, comunes en la infraes-
tructura de las explotaciones.

-  Defensa Jurídica y Reclamación de Daños: Proporciona 
asistencia legal y cubre los costos asociados a reclamaciones 
por daños sufridos.

 GARANTÍAS OPTATIVAS:

Además de las coberturas básicas, las compañías ofrecen 
una serie de coberturas optativas que pueden ser contratadas 
según las necesidades específicas de cada explotación:

-  Robo y Expoliación: Protección contra el robo y la expolia-
ción de bienes de la explotación.

-  Daños por Electricidad o Rayo en Aparatos Eléctricos 
y Electrónicos: Cubre los daños que estos eventos pueden 
causar en equipos eléctricos y electrónicos.

-  Avería de Maquinaria: Protege contra las averías de la 
maquinaria, crucial para el funcionamiento diario de la explo-
tación.

-  Deterioro de Mercancías en Cámaras Frigoríficas: Cubre 
el deterioro de productos almacenados en cámaras frigorífi-
cas, vital para mantener la calidad de los productos.

-  Paralización de la Actividad: Proporciona cobertura por la 
pérdida de ingresos debido a la interrupción de la actividad 
asegurada.

-  Cobertura del Ganado: muerte accidental (muerte por asfi-
xia), así como el robo y expoliación.

RESPONSABILIDAD CIVIL

Un aspecto crucial del seguro agropecuario es la cobertura de 
responsabilidad civil, que abarca varias áreas:

-  Responsabilidad Civil de Explotación: Cubre los daños que 
puedan causar las actividades de la explotación a terceros.

-  Responsabilidad Civil por Contaminación Accidental: 
Incluye daños medioambientales causados accidentalmente 
por la explotación.

-  Responsabilidad Civil de Productos: Protege contra recla-
maciones derivadas de productos defectuosos o dañinos 
provenientes de la explotación.

El aseguramiento de granjas no solo proporciona una red de 
seguridad financiera, sino que también garantiza la continui-
dad de las operaciones frente a imprevistos. Al elegir una póli-
za de seguro, es importante considerar tanto las coberturas 
básicas como las optativas, adaptándolas a las necesidades 
específicas de cada explotación.

LA UNIÓ, con su amplia experiencia en el sector, ofrece asegu-
ramiento en las mejores compañías del mercado, garantizan-
do transparencia y confianza para los asegurados. Además, 
proporciona servicios de atención y gestión de siniestros que 
facilitan el proceso a los asegurados.

La póliza de explotaciones agropecuarias es una herramienta 
indispensable para proteger las inversiones y el trabajo de los 
agricultores y ganaderos. Con coberturas amplias y adapta-
bles, asegura que las explotaciones puedan enfrentar y supe-
rar los desafíos imprevistos, garantizando así su sostenibilidad 
y éxito a largo plazo. 
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EXPROPIACIONS// L’Objectiu és defensar els interessos dels afectats

LA UNIÓ impulsa la constitució de l’Associació de Propietaris del LA UNIÓ impulsa la constitució de l’Associació de Propietaris del 
Parc Industrial “LogistiCS”Parc Industrial “LogistiCS”

Propietaris amb terrenys afectats per la construcció del Parc 
Industrial “LogistiCS” de Castelló han acordat, amb l’impuls 

i assessorament de la Unió Llauradora, constituir-se formalment 
com a Associació per a organitzar-se i defensar els seus interes-
sos de manera conjunta. / Redacció

Després d’una reunió celebrada recentment, els assistents 
-majoritàriament antics membres de l’Agrupació Urbanística 
Parc Castelló-, han decidit crear l’Associació de Propietaris del 
Parc Industrial “LogistiCS”. En la fase inicial, més de 40 propi-
etaris que representen més de 55 finques, amb una superfície 
aproximada de 190.000 m², ja s’han unit a aquesta Associació 
de Propietaris i tot indica que, en el transcurs de les pròximes 
setmanes, el nombre d’associats augmentarà de manera con-
siderable.

La primera mesura acordada per aquesta nova associació, 
adoptada per unanimitat, va ser sol·licitar una reunió amb l’al-
caldessa de Castelló, Begoña Carrasco, i amb els responsa-
bles d’urbanisme de l’Ajuntament per a conéixer amb major 
profunditat tots els aspectes tècnics i legals, així com per a 
donar-se a conéixer com a associació de propietaris.

L’objectiu d’aquesta nova Associació és evitar que aquest nou 
projecte impulsat per l’Ajuntament de Castelló els deixe de 
costat i garantir que, tal com promet l’administració municipal, 
puguen obtindre la màxima plusvàlua possible per les seues 
propietats, les quals han pertangut a les seues famílies durant 
generacions i es componen majoritàriament de xicotetes par-
cel·les sense possibilitat de participació urbanística.

Els Serveis Tècnics de LA UNIÓ consideren que el nou projecte 
coincideix en gran part amb l’antic de Parc Castelló. No obstant 
això, el mètode de gestió anunciat per l’ajuntament, que propo-
sa que siguen els mateixos propietaris els qui facen front a les 
despeses d’urbanització, és rebutjat per inviable a causa del 
minifundisme predominant en la zona. Amb parcel·les d’una 
mitjana de 3-4 fanecades (2.493-3.324 m²) i els elevats costos 
d’urbanització, aquest enfocament resulta totalment impracti-
cable. A més, les reduïdes dimensions de les parcel·les finalis-
tes podrien generar situacions en les quals un únic solar tinga 
més d’un centenar de propietaris.

Totes aquestes raons motiven que una gran quantitat de pro-
pietaris decidisquen seguir l’exemple de Parc Castelló i hagen 
apostat per agrupar-se com a associació amb l’objectiu de 
presentar una veu única davant els agents urbanitzadors i 
els potencials compradors de les seues propietats. “És molt 
important anar conjuntament i estar assessorats per tècnics 
amb experiència en situacions semblants”, assenyala el tècnic 
de LA UNIÓ, Ferran Gregori. 
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Encuentro de Ingeniería 
Técnica Agrícola del Colegio de 
Ingenieros Agrícolas Valencia y 
Castellón (COITAVC)

Acto del primer corte de la breva de Albatera.

Una representación de LA UNIÓ 
participó en el 9 Congreso de la UCCL 
en Valladolid bajo el lema “Labrando el 
futuro”. Curs de renovació del carnet de 

manipulador de plaguicides a Benissa.

Visita internacional de la Universidad  
de Hohenheim (Stuttgart-Alemania) interesada  
en conocer el trabajo del proyecto Difera  
que reutiliza el agua de la depuradora  
de Vila-real para el riego de cítricos.

Renovació conveni Caixa 
Popular.

Una representación de LA UNIÓ ha participado 
en la asamblea general de la Asociación para el 
Desarrollo Sostenible Rurable y en la entrega de 
placas a sus promotores.
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Participació de LA UNIÓ a la Fira del 
Genovés. 

El secretario general de LA UNIÓ, 
Carles Peris, participó en la II edición 
de la feria de la cereza de Villamalur 
(Alto Mijares), cultivadas en pleno 
parque natural de la Serra d’Espadà.

LA UNIÓ ha participado de 
forma intensa en la I edición 
de los Premios Agricultura del 
diario Información, incluso 
como miembro del jurado.

Mesa de seguimiento del 
acuerdo de Unión de Uniones 
con el Ministerio de Agricultura, 
sobre las 43 medidas para 
hacer repaso de su estado.

Reunions de treball d’una representació de LA UNIÓ amb els grups polítics de PSPV-PSOE 
i Compromís en la Diputació de Alicante per a parlar de les problemàtiques dels llauradors i 
ramaders a les comarques d’Alacant.

Participación en la Jornada del 
sector vitivinícola en Requena.

Reunió de treball de LA UNIÓ amb l’equip de la 
Conselleria Medi Ambient, Aigua, Infraestructures 
i Territori, concretament amb el director general 
de Medi Natural, Raúl Mérida i amb la directora 
general de l’Aigua, Sabina-Goretti Galindo.

Reunió de treball d’una representació 
de LA UNIÓ amb la vicepresidenta 
primera de la Diputació de València, 
Natalia Enguix.

Trobada de joves llauradors i ramaders de LA 
UNIÓ celebrada a Castelló. Visita professional 

per a conèixer el 
cultiu de bacores 

en intensiu 
en el centre 

d’experiències de 
Grupo Cajamar  

a Paiporta.

Visita a les bodeguetes  
de les festes de Sant Pasqual 

a Vila-real.

L’empresa tr3sfrut ha guanyat 
el II Premi del portal web 
Naranjasyfrutas.com al Millor 
Comerç valorat pels mateixos 
llauradors. Una representació de 
LA UNIÓ va estar present  en l’acte 
celebrat a Caixa Popular.

Participació de LA UNIÓ a la fira de Sant Pere 
a Albocàsser.

Fira del Vi a les Useres.

Fira de la Tomaca a Rafelguaraf. 

Fira de la Tomaca a Meliana.

Jornada en Utiel sobre emprendimiento, 
incorporación y mantenimiento de mujeres 
en el medio rural.

Els candidats a les eleccions europees van traslladar 
les seues propostes per a l’agricultura mediterrània 
en una jornada organitzada per La Unió Llauradora 
i Ramadera i AVA a València. Van intervindre els 
candidats del Partit Popular, Juan Ignacio Zoido, 
del Partit Socialista, Bartolomé Nofuentes, i de VOX, 
Pedro Narro. L’acte va estar moderat per la periodista 
Silvia Soria a l’Ateneu de València.
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al teu servei
→ Defensa i reivindicació dels teus interessos

→ Gestoria i assessoria personalitzada

→ Creació d’Empreses

→ Assegurances

→ Gabinet d’advocats

→ Contractació de treballadors

i prevenció de riscos laborals

→ Assessorament urbanístic i expropiacions

→ Topografia, valoracions,

taxacions, peritatges...

→ Projectes de construcció, activitat,

impacte ambiental

→ Medi ambient i energies renovables

→ Tramitacions d’ajudes i subvencions

→ Cursos de formació i investigació 

en el món rural

www.launio.org · 963 530 036

Contacta per Whatsapp:
673 79 02 35
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 A L A C A N T     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL LA UNIÓ - Elx Camino Vizcarra, 1 Partida Alzabares Bajo T966614668 elx@launio.org
 Alacantí LA UNIÓ - Alacant C/ Pintor Lorenzo Casanova, 4-4º. M662364613 atrave@launio.org
 Alt Vinalopó-El Comtat LA UNIÓ - Beneixama C/ Doctor Silvestre, 1 M662364613 atrave@launio.org
 Marina Alta LA UNIÓ - Pego C/ Sant Eloi, 6 Edif. OCAPA (Cámara Agraria) M662364613 atrave@launio.org
 Marina Baixa LA UNIÓ - Callosa d’En Sarrià C/ Jaume Roig, 5 (Biblioteca Sala OMAC) M662364613 atrave@launio.org
 Vega Baja LA UNIÓ - Almoradí Ctra. Algorfa , 16 (Escuela de Oficios Taller) M662364613  atrave@launio.org
 Vinalopó Mitjà LA UNIÓ - Pinoso Av. Constitución, 62 M662364613 atrave@launio.org
    
 C A S T E L L Ó     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - Castelló C/ Ramón y Cajal, 17 T964270366 asegarra@launio.org
 Alto Palancia LA UNIÓ - Jérica Av. Constitució, 11 T964128142 altopalancia@launio.org
  LA UNIÓ - Segorbe C/ Fray Luis Amigó, 11-2º T964128142 altopalancia@launio.org
 Els Ports LA UNIÓ - La Mata C/ Esglesia, 7 T964180070 elsports@launio.org
 Maestrat LA UNIÓ - Albocàsser C/ Huerta, 15 T964428475 ebarreda@launio.org
  LA UNIÓ - Alcalà de Xivert C/ Santa Barbara, 6 T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Benassal Plaça d’En Blasc d’Aragó, 18 M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - Benicarló C/ Cesar Cataldo, 2 T964460068 lajana@launio.org
  LA UNIÓ- Canet Lo Roig Avda. Isabel Llombart, 7 T964494056 sromeu@launio.org
  LA UNIÓ - Culla C/ Recaredo García, 11  M608099516 egarcia@launio.org
  LA UNIÓ - La Jana C/ Xert, 33 - 1º T964497036 lajana@launio.org
  LA UNIÓ - Sant Mateu Plaça del Llaurador, 1 (Llar del Jubilat) M610509351 lajana@launio.org
 Plana Alta-Alcalatén LA UNIÓ - Cabanes C/ Sant Vicent, 38 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Els Rosildos Av. Constitució T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Coves de Vinromà C/ Nou, 15 T964332176 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Les Useres Plaça Ajuntament, 9 (Baix) T964388955 planaalta@launio.org
  LA UNIÓ - Torreblanca C/ Sant Antoni, 143 T964332176 planaalta@launio.org
 Plana Baixa LA UNIÓ - La Vall d’Uixó C/ Salvador Cardells, 29 T964692018 planabaixa@launio.org
  LA UNIÓ - Vila-real C/ La Murà, 28 T964535533 planabaixa@launio.org
    
 VA L È N C I A     
 Comarca Oficina Adreça Telèfon Correu Electrònic
 OFICINA PROVINCIAL  LA UNIÓ - València C/ Marqués de Dos Aigües, 3-1º T963530036 launio@launio.org
 Camp de Túria LA UNIÓ - Benaguasil C/ Benissanó, 57 T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla de Vallbona C/ Senyera, 31 T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Bétera C/ Estació, 5 (Casa Nebot) T672103764 mmoro@launio.org
 Horta Nord LA UNIÓ - Meliana C/ Maria Manglano, 2 M674007515 jlucas@launio.org
 Horta Sud LA UNIÓ - Silla C/ Santa Teresa, 11 T962531417  rperis@launio.org
 Hoya de Buñol LA UNIÓ - Cheste C/ Mariana de Pineda, 1 T962531417 rperis@launio.org
 La Costera LA UNIÓ - Xàtiva Ptge Moncada/ Alameda, S/N 2º PIS T962283895 valldalbaida@launio.org
 La Safor LA UNIÓ - Barx C/ Gandia nº 55 (Antic Ajuntament) T962264020 valldalbaida@launio.org
 Ribera Alta LA UNIÓ - Alginet C/ Arzobispo Sanchis, 26 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Carlet C/ Nostra Senyora de l’Assumpció, 98 T962531417  rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Turís C/ Pablo Iglesias, 1 T962531417  rperis@launio.org 
  LA UNIÓ - La Pobla Llarga C/ Sant Vicent, 3 T670001648 rperis@launio.org
 Ribera Baixa LA UNIÓ - Cullera C/ El Prado (Antiga OCAPA) T962531417 rperis@launio.org
  LA UNIÓ - Sueca CAM C/Cullera, 15 T962531417  rperis@launio.org
 Utiel-Requena LA UNIÓ - Requena C/ Chera, 1 T607207464 aserrano@launio.org
  LA UNIÓ - Utiel C/ Beato Gálvez, 4-1º T962171056 aserrano@launio.org
 Vall d’Albaida LA UNIÓ - Fontanars C/ Antonio Machado, 5 (Centre Cultural 1pis) T962264020 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - La Pobla del Duc C/ Metge Oscar Durich, 34-1 T962250581 valldalbaida@launio.org
  LA UNIÓ - Llutxent C/ Parc de Llaurador, S/N T962294271 foltra@launio.org
  LA UNIÓ - Quatretonda C/ Sant Josep, 9 T962264020 valldalbaida@launio.org 
     

ESTEM A PROP
DE TU

Directori d’oficines

www.launio.org · 963 530 036

Estamos cerca de ti




